
مدیرعامل شرکت واگن ســازی تهران با بیان اینکه در سفر 
شهردار تهران به چین قرارداد انتقال تجربه برای ساخت ۸۴۰ 
دستگاه بوژی )پلتفرم متحرک قطار شامل موتور و سیستم 
تعلیق( از مجموعه ۱۲۶۰ عدد بوژی در داخل کشور منعقد 
شد و ما به صورت رسمی و قانونی این دانش را به ایران انتقال 
می دهیم، گفت: به این ترتیــب ۶۶ درصد از بوژی های این 

قرارداد در کشور تولید می شود. 
علیرضا شیخ طاهری در خصوص پروژه ۶۳۰ دستگاه واگن 

متروی تهران، اظهار کرد: وقتی پروژه ۶۳۰ دستگاه واگن مترو 
مطرح شد قرار بر این بود که در ۵ فاز به ناوگان پایتخت وارد 
شود، حدود ۲۰ درصد به صورت تمام ساخت و نیمه ساخت و 

مابقی به صورت پی ال بی و تولید در داخل اجرا شود.
وی با تأکید بر اینکه قرار بود مرحله نهایی بوژی واگن ها  نیز 
در کشور ساخته شــود، افزود: در سفری که به چین داشتیم 
با شــرکت چینی ســازنده که در تولید این واگن ها صاحب 
تکنولوژی است توافق کردیم که بتوانیم از فرصت تولید ۶۳۰ 

دستگاه واگن در ایران استفاده کنیم و دانش تولید بوژی واگن 
مترو را به کشور انتقال بدهیم.

مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران ادامه داد: اگر در داخل 
کشور تولید بوژی لوکوموتیو، واگن باری و مسافری امکان پذیر 
است ناشی از یک انتقال تجربه در قبل و بعد از انقلاب است. 
لیکن در تولید بوژی واگن های متــرو ما صاحب تکنولوژی 
نیستیم و برای انتقال آن حتما باید این تکنولوژی را بخریم 
و با روش های غیر اســتاندارد نمی شــود بوژی را که از مهم 

ترین تجهیزات واگن مترو است را به صورت مستقل در ایران 
تولید کنیم.

وی با بیان اینکه در سفر زاکانی شهردار تهران به چین قرارداد 
انتقال تجربه برای ساخت ۸۴۰ دســتگاه بوژی از مجموعه 
۱۲۶۰ عدد بوژی در داخل کشور منعقد شد، ادامه داد: ما به 
صورت رسمی و قانونی این دانش را به ایران انتقال می دهیم 
و به این ترتیب ۶۶ درصد از بوژی های این قرارداد در کشور 

تولید می شود. 

شــیخ طاهری خاطرنشــان کرد: اگــر کســی بخواهد در 
کشــور مســیر ســاخت بوژی را طی کنــد حتمــا باید به 
خریــد تکنولوژی بپردازد تــا به این مهم دســت پیدا کند، 
نگاه ما اســتفاده از تــوان تمــام تولید کننــدگان داخلی 
اســت؛ کما اینکه وقتی تــوان تولید بدنه فولادی توســط 
دو شــرکت ایرانی وجود داشــت از آنها اســتفاده کردیم و 
 هیچ وقت با دید انحصــار گرایانه به تولید مترو در کشــور 

فکر نمی کنیم.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
با بیان اینکه جبهه حق در فلسطین حتماً پیروز خواهد 
بود، گفت: به نفع رژیم صهیونیستی است که دست از 
جنایت بردارد. ســردار سرلشکر محمد باقری رئیس 
ستادکل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران صبح 
امروز در مراسم افتتاحیه اولین نمایشگاه جامع تربیت 
و آموزش ارتش جمهوری اسلامی طی سخنانی اظهار 

داشت: جایگاه تربیت در روند آموزشی نیروهای مسلح و 
همچنین درآمیختگی آموزش و عمل موضوعاتی است 

که در نظام آموزشی ما مورد غفلت واقع شده است.
باقری تصریح کرد: البتــه آموختگی آموزش و عمل 
در حوزه پزشــکی وجود دارد ولــی در حوزه تربیتی 
در دانشــگاه ها اقــدام خاصی صــورت نمی گیرد و 
دانشجویان روز اولی که وارد دانشگاه می شوند وضعیت 

بهتــری از روز فارغ التحصیلی دارنــد. وی افزود: لذا 
توصیه می کنم حتماً از مسئولان بخشهای کشوری 
برای بازدید از این نمایشــگاه دعوت کنید. سرلشکر 
باقری در ادامه با اشــاره به موضوع فلسطین گفت: از 
رزمندگان فلسطینی تشکر می کنیم و آینه قبله اول 
 مسلمین کاملًا روشن است و جبهه حق حتماً پیروز 

خواهد بود.

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: با 
تصویب نهایی قانون الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقــول، در مجموع حدود ۴ ســال به 
مردم برای دریافت اسناد رســمی اراضی و املاک 

قولنامه ای فرصت داده شده است.
حسن بابایی با قدردانی از مجمع تشخیص مصلحت 
نظام برای تصویب طرح اعتبار بخشــی به اســناد 
رسمی، گفت: خوشبختانه با مطرح شدن طرح الزام 
به ثبت معاملات اموال در جلسه مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام و تصویب مــاده )۱( آن با درایت 
رئیس و اعضای این مجمع در رفع دغدغه های مقام 
معظم رهبری و رفع مشکلات و موانعی اسناد عادی 

برای جامعه، گفت: بعد از اینکه طرح از مجلس به 
مجمع ارسال شــد اقدامات خوبی با برگزاری ۲۵ 
جلسه کارشناسی در دبیرخانه کمیسیون حقوقی 
قضایی انجام گرفت و برخی ایرادات آن برطرف شد 
ضمن اینکه ۶ جلسه هم از سوی کمیسیون در این 
خصوص برگزار شد که با درایت و دیدگاه مترقیانه 
اعضای مجمع، مشکل ماده )۱( این طرح که مورد 
اختلاف مجلس و شــورای نگهبان بود مرتفع و به 

تصویب رسید.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با تشکر 
از حمایت های رئیس قــوه قضاییه و حضور فعال و 
پیگیرانه در جلســات برای به نتیجه رساندن این 

طرح، ابراز امیدواری کرد که در جلسات آتی مجمع 
به ســرعت این طرح به تصویب کامل برسد و عدم 
اعتبار اســناد عادی در مراجع قضایــی و اداری به 
نوعی باشد که بعد از تصویب و اجرایی شدن شاهد 
کاهش ورودی پرونده ها و دعاوی در مراجع قضایی 

باشیم.
 بابایی اظهار کرد: قطعاً یکی از آثار خوب این تصویب 
و نهایی شدن این طرح، حاکمیت بهداشت قضایی 
و حقوقی در بحث تملک، خرید و فروش و معاملاتی 
اســت که در مورد اموال غیرمنقول انجام می شود 
و دغدغه های مردم و حاکمیــت در بحث این نوع 

معاملات کاهش خواهد یافت.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: باید در عرصه هنر 
جریان سازی کنیم و بتوانیم با تغییراتی در مزاج فرهنگی 
این کار را انجام بدهیم. محمد مهدی اسماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، طی سخنانی در رویداد علمی 
فرهنگی حریر کــه با هدف پرداختن بــه موضوع زن، 
خانواده و سبک زندگی از منظر رسانه برگزار شد، بر لزوم 
جهت دهی ذائقه فرهنگی مطابق آموزه های اســلامی 
تاکید کرد. اسماعیلی تصریح کرد: در همه جوامع تغییر 
ذائقه فرهنگی به آرامی و در طول زمان ایجاد می شود و 
لازم است در جامعه اسلامی جریان فرهنگی منسجمی 
با کمک خود مردم ایجاد کنیم. وزیر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی بر اســتفاده از بانوان فرهیخته در عرصه های 
گوناگون اجتماعی و فرهنگی تأکید کرد و گفت: امروز 
جامعه زنان ما جامعه ای فرهیخته است که سرشار از اهالی 
فکر است که فرصتی مغتنم است. او ادامه داد: با حضور 
دلگرم کننده بانوان در دولت امیدوارم شاهد حضور مؤثر 
بانوان باشیم. چنانکه در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بنای ما اســتفاده از حضور زنان شایسته در بخش های 
مختلف است. وزیر ارشاد خاطرنشــان کرد: ما باید در 
عرصه هنر جریان سازی کنیم و بتوانیم با تغییراتی در 
مزاج فرهنگی این کار را انجام بدهیم. او فعالیت بانوان 
فرهنگی را فرصتی ارزشــمند دانســت و گفت: امروز 

جامعه زنان ما جامعه فرهیخته و اندیشمندی است و پر 
از عناصر برجسته و اهل فکری است که وجودشان برای 
ما ارزشمند است. اسماعیلی با بیان اینکه بانوان هنوز به 
جایگاه واقعی خود در عرصه اجرایی و مدیریت کشوری 
نرسیده اند، تصریح کرد: امید داریم با کاری که در دولت 
شروع شــده و حضور دلگرم کننده ای که خانم ها دارند 
شاهد رشد و تکریم منزلت بانوان باشیم. او به برگزاری 
رویدادهایی برای تکریم بانوان موفق و فرهیخته تاریخی 
اشاره کرد و اظهار داشت: در همین راستا در حال حاضر 
در حال برگزاری آیینی برای تجلیل از خانم مرضیه دباغ 

با عنوان زن تراز انقلاب اسلامی هستیم.

انتقال دانش تولید»بوژی واگن مترو«به کشور

به نفع رژیم صهیونیستی است که دست از جنایت بردارد

باید در عرصه هنر جریان سازی کنیمفرصت چهارساله برای دریافت سند رسمی املاک قولنامه ای
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سرمقاله

توسعه کسب و کار با 
مدیریت صحیح منابع انسانی

تغییرات حوزه منابع انسانی 
از ســخت تریــن تحولات 
سازمانی اســت. اما گاهی 
سازمان ها چاره ای جز این 
تحول ســخت و پر هزینه را ندارند. زمانی که یک 
ســازمان دچار عارضه در این حوزه باشد، قطعا از 
تمامی اهداف و برنامه های خود عقب خواهد افتاد. 
لذا برای بقا و موفقیت باید نظام غنی و متناســب 
حوزه منابع انسانی را طراحی، ترسیم و اجرا نمود. 
ســاختاری که در آن کارکنان به درستی جذب و 
استخدام شوند. کارکنان با شخصیت و ویژگی های 
متناسب با شغل در جایگاه های صحیح قرار گیرند. 

ساختاری که نسبت...

  مهدی گل ســفید علوی، 
پژوهشگر مدیریت
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وزیر ارتباطات: 

سرعت اینترنت به 
گیگابیت بر ثانیه می رسد

معاون علمی و فناوری مطرح کرد:

اتصال دانش بنیان ها  به بازارهای بزرگ
صفحه4

صفحه3 

سقوط   نرخ   بیکاری
رئیس  جمهور:   بیکاری   از   ۱۰   به   ۷   درصد   رسید 

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: با اجرای 
پروژه فیبرنــوری منازل و کســب و کارها در همه 
استانها سرعت اینترنت در ایران از مگابیت بر ثانیه 
عبور کرده و با هزاران برابر افزایش در حال رسیدن 
به گیگابیت بر ثانیه است. »عیسی زارع پور« در آیین 
افتتاح کابل نوری منازل و کسب و کارهای شهرستان 
چهارباغ از توابع استان البرز، با بیان این مطلب افزود: 
زمانی در دهه ۸۰ با سرعت های کیلوبیت بر ثانیه از 
اینترنت استفاده می کردیم و بالاترین مقدار آن ۵۱۲ 
کیلوبیت بر ثانیه بود. وی با بیان اینکه امروز سرعت 
دانلود در طرح فیبر نوری چهارباغ مقدار ۹۳۳ مگابیت 
بر ثانیه را ثبت کرده است، گفت: سرعت اینترنت در 
کابل نوری ۸۰ برابر سرعت قبلی است و یک انقلاب 
در مســیر ارتباطات و اطلاعات کشــور محسوب 
می شود. زارع پور تاکید کرد: یکی از پروژه های مهم 
دولت همین کابل نوری و اینترنت پر سرعت است 
که باید تا پایان دولت سیزدهم، استفاده همه شهرها 
از این امکان فراهم شود. به گفته این مسوول، امروز 
در جهان روی سرعت میلیون ها برابر فعلی آزمایش 
می شود و عمر سیم های مسی به پایان رسیده است، 
چراکه سرعت اینترنت بر بستر سیم مسی حداکثر 
۱۶ مگابیت بر ثانیه است. وزیر ارتباطات با بیان اینکه 
کابل نوری دارای سرعت نامحدودی است، ادامه داد: 
با توسعه کابل نوری تا نیم قرن آینده از طرف شرکت 
مخابرات در هیچ شــهری برای احــداث اینترنت 
حفاری صورت نخواهد گرفت. زارع پور خاطرنشان 
کرد: ما در کنار شرکت مخابرات ۹ شرکت دیگر را 
مجوز دادیم و هم اکنون تعداد اپراتورهای کشور به 
۱۰ اپراتور رسیده است تا توسعه این اقدامات برای 
مردم تسریع شود. وی یادآور شد: امروز همه مسائل 
اجتماعی و اقتصادی به سرعت اینترنت گره خورده 
و باید تا سه تا چهار ماه آینده همه مردم طعم شیرین 

استفاده از این فناوری را بچشند.

آگهي دعوت به تجدید ارزیابي کیفي )فراخوان عمومي دوم( 
مناقصه شماره :1-305-1402)یک مرحله ای(

شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در نظر دارد بنابر آیین نامه اجرایی بند )ج( ماده ۱۲ قانون برگزاری مناقصات نسبت 
به تجدید ارزیابی کیفی پیمانکاران واجد شرایط جهت دعوت به مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به نشاني www.setadiran.ir به شرح زیر اقدام نماید. مناقصه گران موظفند براي شرکت در مناقصه نسبت به ثبت نام 

در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاء الکترونیکي اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاري مناقصه از فراخوان تجدید ارزیابي کیفي تا 
انتخاب برنده از طریق سایت مزبور انجام مي گردد.

1( موضوع مناقصه: انجام امور راهبري قطارهاي خودکشش ارم متعلق به راه آهن ج.ا.ا.
۲( مدت و محل انجام قرارداد: مدت اجراي قرارداد دوازده/۱۲ ماه بوده و محل انجام طبق اسناد مناقصه مي باشد.  

۳( مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی: حداکثر تا ساعت ۱۳:۰۰ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۲7.
۴( مهلت بارگذاری اسناد ارزیابي کیفي: حداکثر تا ساعت ۱۴:۰۰ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۲. 
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اقتصاد2
ایران

پیامک های واریز ســود سهام 
عدالت جعلی است

سازمان خصوصی سازی با اشــاره به جعلی 
بودن پیامک های واریز ســود سهام عدالت 
اعلام کرد سرشماره این پیامک ها متعلق به 

سازمان خصوصی سازی نیست.
مدیرکل حراست ســازمان خصوصی سازی 
گفت: مدتی اســت از طریق سر شماره های 
جعلی برای عده ای از هموطنــان پیام واریز 
سود ســهام عدالت ارسال می شــود که این 
سرشماره ها متعلق به سازمان خصوصی سازی 

نیست.
وی افزود: متأســفانه خانواده ها از طریق عابر 
بانک اقدام به دریافت این ســود می کنند که 
این موضوع موجب می شــود تا حساب افراد 

خالی شود.

سهم "صفر" مازوت سوزی در 
نیروگاه های ۸ کلانشهر 

همزمان با بازدید شبانه رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست از مخازن پلمپ شده مازوت نیروگاه 
منتظرالقائم اســتان البرز، اعلام شد که در سال 
جاری تا امروز هیچ نیروگاهی در ۸ کلانشهر کشور، 
اقدام به مصرف مازوت نکرده اند. درحالی که این 
روزها با تشــدید آلایندگی هوا در کلانشهرهای 
کشور، برخی صاحبان مسئولیت، به یاد پیدا کردن 
مقصــر افتاده اند، یکــی از آدرس های غلطی که 
برای یافتن منشأ آلودگی ها داده می شود، بحث 

مازوت سوزی در نیروگاه ها است.
از مجموع 141 نیروگاه حرارتی در کشور، تنها 16 
نیروگاه که بخاری هستند، امکان مصرف سوخت 
مازوت دارند و از این تعداد نیروگاه، در سال جاری 
هیچ کدام از نیروگاه هایی که در درون ۸ کلانشهر 
)تهران، کرج، اصفهان، مشهد، شیراز، تبریز، قم 
و اهواز( واقع شــده اند، تا امــروز مازوتی مصرف 

نکرده اند.
ســاناز جعفرزاده، مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و 
بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی در این 
خصوص گفت: از ابتدای سال تاکنون هیچ یک از 
نیروگاه های داخل کلان شهرهای کشور از مازوت 
اســتفاده نکرده اند. وی با تاکید بر اینکه در حال 
حاضر ذرات معلق معضل جدی آلایندگی هوا در 
تمام کلانشهرهای کشور اســت، افزود: براساس 
ترازنامه انرژی ۸0 درصد ذرات معلق تولید شده در 

کشور مربوط به بخش حمل و نقل است.
جعفرزاده سهم بخش نیروگاهی در تولید ذرات 
معلق را بالغ بر هفت درصد برشــمرد و ادامه داد: 
براساس گزارش "سیاهه انتشار" سازمان حفاظت 
محیط زیست در خصوص ســهم منابع ثابت و 
متحرک در آلایندگی هوا نیز مشــخص گردیده 
است که در شهر تهران ســهم منابع متحرک در 
آلودگی هوا 59 درصد، در تبریــز 57 درصد، در 
اهواز 72 و در اراک 50 درصد بوده است. مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق 
حرارتی ادامه داد: با اینکه از ابتدای سال تاکنون 
در هیچ یک از نیروگاه های داخل کلان شهرهای 
کشور از سوخت مازوت استفاده نشده است ولی 
هم اکنون شاهد آلودگی شدید هوای شهرهایی 

همچون تهران، اصفهان و اراک هستیم.
جعفرزاده تاکید کرد: بنابراین نباید از دلایل اصلی 
آلایندگی هوا غافل شویم؛ چرا که عدم شناسایی 
درســت بخش های اثرگذار اصلی در این حوزه 
موجب اتخاذ راهکارهایی بــرای برون رفع از این 
وضعیت خواهد شد که اثرگذاری مناسبی نخواهد 
داشت. همچنین، در بازدید شبانه رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت از نیروگاه منتظرالقائم 
استان البرز، عدم مازوت ســوزی در این نیروگاه 
در ســال جاری تأیید شــد. علی ســلاجقه، در 
جریان بازدید سرزده از نیروگاه منتظر قائم جهت 
راستی آزمایی از گزارش های این سازمان مبنی بر 
عدم مازوت سوزی نیروگاه، از مخازن پلمپ شده 
مازوت آن بازدید کرد. به این ترتیب مازوت سوزی 
نیــروگاه »منتظر قائم« که هفته های گذشــته 
از سوی برخی از اعضای شــورای شهر به عنوان 
نیروگاه های اطراف تهران و متهم اصلی آلودگی 

هوای پایتخت معرفی می شد، تکذیب شد.
مازوت ســوزی در بخش نیروگاهی آدرس غلط 
آلودگی هوای تهران و شــهرهای بزرگ اســت، 
درحالی که باید بیشتر به مباحثی چون، کیفیت 
سوخت در بخش حمل و نقل، کیفیت و پرمصرفی 
خودروهای تولید داخل، توجه ویژه به اقســاط 
خودروها و موتورسیکلت های فرســوده و دودزا 
و توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی توجه کرد. 
اواخر هفته گذشته نیز خبرنگاران حوزه محیط 
زیســت در بازدیدی از نیروگاه  بعثــت تهران از 
 عدم مازوت ســوزی در این نیــروگاه اطمینان 

حاصل کردند.

خبر

مقام مســوول در سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی 
ایــران گفت: طــی ۸ ماه 
امســال پنج میلیــون و 
17۳ هزار تن محصولات 
شیلاتی، دامی،کشاورزی و غذایی از کشورمان صادر 

شد که 24 درصد رشد داشته است.
سید روح الله لطیفی، مدیرکل دفتر مطالعه، پایش و 
توسعه بازار سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در 
نشست مشترک دست اندرکاران تجارت خارجی و 
تشکل ها و اتحادیه های روستایی و کشاورزی استان 
گلستان، گفت: به واســطه صادرات 94 درصدی 
محصولات دامی، شیلاتی کشــاورزی و غذایی به 
کشورهای همسایه، تعاونی های روستایی با ورود 
به عرصه صادرات در مرزهای خروجی می توانند در 
توسعه استان و تولید ثروت برای روستاییان با حذف 

واسطه ها نقش سازنده ای ایفا کنند.
مدیرکل دفتر مطالعه، پایش و توسعه بازار سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی ایران تاکید کرد: استان 
گلســتان با دارا بودن ظرفیت های مناسب تولید و 
فرآوری محصولات دامی و کشــاورزی، وجود مرز 
بین المللی اینچه برون و منطقه آزاد و دسترســی 
به بازار آسیای میانه و روســیه، پتانسیل بالایی در 
افزایش صادرات محصولات غذایی و کشاورزی دارد. 
وی افزود: همدلی و همراهی بخش های مختلف در 
مدیریت اســتان، اتاق بازرگانی و تشکل ها زبان زد 

بوده و همین موضوع می تواند توجه ویژه به صادرات 
در تشکل های روستایی و کشاورزی را در این استان 

به همراه داشته باشد.
لطیفی در ادامه گفت: از ابتدای امسال تا پایان آبان 
ماه پنج میلیون و 17۳ هزار تن محصولات شیلاتی، 
دامی، کشــاورزی و غذایی به ارزش سه میلیارد و 
671 میلیون و 902 هزار دلار از کشــورمان صادر 
شده که از لحاظ وزنی 11 درصد و از لحاظ ارزش 24 

درصد رشد داشته است.
وی افزود: صادرات شــبکه تعاونی های روستایی 

با وجود ســهم بالا در تولید این محصولات ناچیز 
است که به دنبال حذف واســطه ها در صادرات و 
اتصال تولید به بازارهای هــدف صادراتی از طریق 
تعاونی های روســتایی هســتیم که در این زمینه 
تعاونی ها و تشــکل های روســتایی در استان های 
مرزی علاوه بر فــروش محصولات خــود دروازه 
و ویترین فروش محصولات ســایر اســتان ها به 

کشورهای همسایه باشند.
دبیر کمیته توسعه صادرات تعاونی های روستایی 
و کشاورزی کشــور تاکید کرد: آموزش تعاونی ها 

با همکاری اتاق های بازرگانی، توانمند سازی آنها 
و نگاه اقتصادی به تشــکل ها و رفع موانع تجاری 
بر اساس سند چشــم انداز مصوب سازمان و برنامه 
راهبردی توسعه صادرات و تعامل با دست اندرکاران 
حوزه تجارت خارجی در دستور کار قرار دارد تا سهم 
صادرات تعاونی های روســتایی و کشاورزی به حد 
مطلوب نزدیک شود و حتی در بازارهای هدف نیز به 
عنوان تعیین کننده و تأمین کننده با شبکه تأمین 

گسترده خود، نقش آفرینی کند.
وی ضمن تشــکر از حضور رئیس اتــاق بازرگانی 
و مدیران اســتانی در این نشســت افزود: آموزش 
تعاونی های روستایی استان و استفاده از تجربیات 
بزرگان تجارت خارجی و همراهی مدیران دســت 
اندرکار می تواند به توسعه تجارت از مرز اینچه برون 
و راه اندازی صنایع تبدیلی، فرآوری و بسته بندی 
مرتبط و رونق فعالیت های تشکل های روستایی و 

کشاورزی و اقتصاد روستا در استان منجر شود.
این نشست با دعوت مدیر تعاون روستایی گلستان 
و حضور رئیس اتاق بازرگانی و رئیس کمیســیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی استان، مدیرکل هماهنگی 
اقتصادی اســتانداری، مدیران جهاد کشــاورزی، 
نمایندگی وزارت خارجه، سازمان صنعت معدن و 
تجارت، سازمان راهداری، گمرک و مدیران عامل 
اتحادیه های استانی، شرکت های تعاون روستایی و 
کشاورزی و معاونین استان و رؤسای تعاون روستایی 
شهرستان های استان در گرگان به منظور هم افزایی 
برای توسعه صادرات تشکل های روستایی از مرز و 

منطقه آزاد اینچه برون برگزار شد.

سهم صادرات تعاونی های روستایی و کشاورزی افزایش یابد

رشد صادرات محصولات کشاورزی و غذایی

مالیات از ۶۶ هزار خانه خالی، 
فقط ۸.۸ میلیارد تومان

مدیــرکل دفتــر حسابرســی مالیاتــی 
ســازمان امور مالیاتــی اعلام کــرد: از 66 
هزار واحد مســکونی خالی مربوط به ســال 
1400 تاکنــون ۸ میلیــارد و ۸00 میلیون 
تومان مالیات وصول شــده کــه 2 میلیارد و 
 200 میلیون تومــان از آن امســال وصول

 شده است.
مســتوفی، مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی 
ســازمان امور مالیاتی در خصــوص آخرین 
آمــار خانه هــای خالی گفــت: در خصوص 
عملکرد ســال 1400 از ســوی وزارت راه و 
شهرسازی در ابتدا 510 هزار واحد مسکونی 
خالی معرفی شــد، امــا در مرحلــه بعد این 
تعداد به 290 هزار واحد رســید و در نهایت 
بر اســاس آخرین آماری که آبان به سازمان 
 مالیاتی ارائه شــد ایــن تعداد بــه 66 هزار 

واحد رسید.
وی افزود: از این تعداد تاکنون ۸6۸ نفر مالیات 
ابلاغ شــده را پذیرفته و پرداخــت کرده اند 
که از این محــل ۸ میلیــارد و ۸00 میلیون 
تومان وصول شــده اســت. مدیــرکل دفتر 
حسابرســی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی 
افزود: 6 میلیارد و 200 میلیون تومان از این 
عملکرد در سال 1401 وصول شده و بقیه 2 
 میلیارد و 600 میلیون تومان امســال وصول 

شده است.
مســتوفی گفــت: در خصــوص عملکــرد 
مربوط به ســال 1401 طبــق آخرین آمار 
19 هــزار واحد مســکونی خالــی معرفی 
شده اســت که محاســبه میزان مالیات به 
 زودی انجام می شــود و اطلاع رســانی هم 

می شود. 
وی خاطر نشــان کرد: خانه های خالی سال 
1402 هم تا پایان ســال وقت برای معرفی 
از سوی وزارت راه و شهرســازی وجود دارد. 
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی در پایان گفت: تاکنون مالیات هایی که 
از محل مالیات بر خانه های خالی وصول شده 
 است همه به حســاب صندوق مسکن واریز 

شده است.

افزایش تبادلات اقتصادی ایران 
و قطر به یک میلیارد دلار

رئیس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو با بیان 
اینکه دیپلماســی همســایه محوری یکی از 
اصول مهم دولت مردمی سیزدهم است، گفت: 
در حال حاضر میزان صادرات کالا و تجهیزات 
به کشور قطر حدود 200 میلیون دلار است 
و تلاش داریم این عدد را به یک میلیارد دلار 

افزایش دهیم.
مجتبی اکبــری در آئیــن افتتــاح نهمین 
کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی 
ایران و قطــر با اشــاره به ســابقه برگزاری 
کمیسیون های همکاری  مشترک اقتصادی 
ایران و قطر، گفت: هشــتمین کمیســیون 
همکاری های مشــترک اقتصــادی ایران و 
قطر سال گذشــته در دوحه برگزار شد که با 
مصوبات بسیار مهمی همراه بود. بندهایی از 
این مصوبات اجرایی شد و ما درصدد هستیم 
بخشــی از بندهای مصوبات را پایش کنیم و 
بتوانیم کمیته ای را تشــکیل دهیم تا از این 
طریق مصوبــات و تفاهمات انجام شــده به 

سرانجام برسد.
رئیس مرکز امــور بین الملــل وزارت نیرو، 
دیپلماسی همسایه محوری را یکی از اصول 
مهمی عنوان کرد که امروز در دولت مردمی 
سیزدهم در حال اجراســت. وی ادامه داد: با 
پیشبرد دیپلماسی همسایه محوری از طریق 
قرابت فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی با کشور 
برادر قطر می توانیم بسیاری از موانع پیش روی 

دو کشور را از میان برداریم.
اکبری یادآور شد: بسیاری از تجار، صنعتگران 
و دانشمندان ایرانی دستاوردهای قابل توجهی 
دارند که می توانند بــا مجموعه دولت قطر به 

اشتراک بگذارند.
رئیس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو اظهار 
کرد: در حــال حاضر میزان صــادرات کالا و 
تجهیزات به کشــور قطر حدود 200 میلیون 
دلار اســت و تلاش داریم با تعامل و همکاری 
کشــور قطر، این عدد را به یک میلیارد دلار 
افزایش دهیم. طبق اعــلام وزارت نیرو، وی 
خاطرنشان کرد: تسهیل و بهبود روابط تجاری، 
تولید مشــترک تجهیزات، کالا و خدمات و 
توجه ویژه به انتقال دانش فنی از جمله موارد 

همکاری بین دوطرف است.
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معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه کشور 
گفت: سیاست های اقتصادی دولت و بانک مرکزی 
مبتنی بر این اســت که آرامش و ثبات در بازارها 
به ویژه بازار ارز حاصل شــود؛ لذا با سیاست مالی 
اتخاذ شده در بودجه ســال آینده، انتظار می رود 
حرکت پول از سایر بازارها به بازار سرمایه تسریع 

و تسهیل شود.
به گزارش ســازمان برنامه و بودجه، سعید شوال 
پور با تشریح رویکردهای سیاســت های مالی و 
پولی بودجه 140۳، اظهار داشت: یکی از سوالاتی 
که در ارتباط با لایحه بودجه 140۳ مطرح می شود 
این است که سیاســت انقباضی مالی در بودجه 
سال آینده، چه تاثیری روی بخش حقیقی اقتصاد 
و همین طور بــر روی بازار بــورس و اوراق بهادار 
خواهد داشــت؟، نکته حائز اهمیت این است که 
فضای بازار ســرمایه بیش از هر چیزی در اقتصاد 
به آرامش و عدم تلاطم در بازارهای دیگر بستگی 
دارد؛ یعنی چنانچه بازارهای دیگر که در اقتصاد 
اصطلاحاً به بازارهای موازی معروف هســتند، به 
دلیل تغییرات قیمت و افزایش تورم و افزایش نرخ 
ارز دچار بی ثباتی و تلاطم شوند، به طور طبیعی 
شاهد خروج پول از بازار سرمایه به سمت بازارهای 

دیگر خواهیم بود.
وی افزود: سیاســت های اقتصادی دولت و بانک 
مرکزی بر این است که یک آرامش و ثبات در بازار 

ارز حاصل شود و نرخ تورم ماهانه نیز روی کانال 
مشخص تثبیت شده است؛ لذا با استمرار سیاست 
مالی و پولی در بودجه ســال آینده، این آرامش و 
ثبات در اقتصاد حفظ می شود و سرمایه هایی که 
در بازارهای دیگر وجود دارد به سمت بازار سرمایه 

و بخش های مولد حرکت می کند.

کنترل ترازنامــه بانک ها با هدف مهار 
تورم و کاهش ناترازی بانک ها

معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
نقش بانک مرکزی در سیاست گذاری پولی، گفت: 
بانک مرکزی در ماه هــای اخیر با کنترل ترازنامه 
بانک ها تلاش کرده است توازن حرکت پول بین 
دو بازار پول و ســرمایه را حفظ کند. این سیاست 
موجب کنتــرل نقدینگی شــد و در نتیجه ثابت 
نگه داشتن تورم در یک کانال مشخص، منجر به 

کاهش هزینه های جاری می شود.

نرخ تورم نیز در کانال های فعلی حفظ 
می شود

شــوال پور تاکید کرد: پیش بینی کارشناســان 
بازار ســرمایه نشــان می دهد که با ثبــات بازار 
ارز، نرخ تــورم نیــز در کانال هــای فعلی حفظ 
می شود؛ لذا در ماه های آینده شــاهد رشد بازار 
سرمایه خواهیم بود و نقش مکمل سیاست گذار 

پولــی کــه بانــک مرکــزی اســت در انضباط 
بخشــی به بازار پــول و انضباط بخشــی به نرخ 
ســود بانک هاســت که این امر کمک بیشتری 
 به رشــد شــاخص بورس و رونق بازار ســرمایه 

خواهد کرد.
وی با اشــاره به دغدغه منتقدان مبنی بر افزایش 
سهم مالیات نسبت به ســال 1402، خاطرنشان 
کرد: واقعیت این است که نرخ های مالیاتی تغییری 
نداشــته و این افزایش مالیات ناشی از شناسایی 
مودیان جدید و جلوگیــری از فرارهای مالیاتی 
اســت که باعث هزینه ســازی مالیاتی و افزایش 
قیمت ها می شــود و در نتیجه برآورد ما نشــان 
می دهد که بودجه 140۳ برای فعالیت شرکت ها 
و سود شرکت ها اثر منفی نخواهد داشت و افزایش 
سودآوری شرکت ها یک خبر خوب و مثبت برای 
بازار سرمایه و همچنین برای فضای کسب و کار 

است.
معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه اضافه 
کرد: برای شرکت های دولتی و خصوصی هیچ گونه 
نگرانی نباید وجود داشته باشــد. نگرانی فعالان 
بخش خصوصی و فعالان بازار نســبت به بودجه 
انقباضی کمتر است و نگرانی ها همیشه در مواقعی 
بوده است که بودجه انبساطی بوده، و دولت مخارج 
جاری خود را بدون توجه بــه منابع درآمدی آن 

افزایش داده است.

رویکرد دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳، 
مشارکت بخش خصوصی است

شــوال پور گفت: فعالان بازار و همه کســانی که 
دارای سابقه و تجربه در اقتصاد هستند به این نکته 
واقف هستند که لزوماً افزایش هزینه های دولت 
به مفهوم رشد اقتصادی نخواهد بود، ضمن اینکه 
آنچه در بودجه دولت اثر مستقیم روی رشد دارد 
 طرح های تملک دارایی ســرمایه ای و طرح های 

عمرانی است.
وی تاکید کرد: بودجه سال 140۳ ظرفیت دولت 
برای ورود به طرح های عمرانی و طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای را محدود نکرده است، ضمن 
اینکه رویکرد دولت در برنامه هفتم و لایحه بودجه 
140۳ به سمت جلب مشارکت بخش خصوصی 
اســت؛ یعنی دولت در نظر دارد در بودجه 140۳ 
منابع خود را در طرح های تملک دارایی سرمایه ای 
اهرم و از مشارکت بخش خصوصی در این زمینه 

استفاده کند.
معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه اظهار 
کرد: پیش بینی این اســت که رشــد اقتصادی 
همان طور کــه در 6ماهه اول امســال 7.5درصد 
بوده، در صورت تداوم سیاســت های پولی و مالی 
و اتخاذ راهکارهایی که در برنامه هفتم اندیشیده 
شده است، در سال 140۳ نیز در همین بازه باقی 

خواهد ماند.

مدیرعامــل منطقــه ویــژه اقتصــادی پیــام از 
سرمایه گذاری 25 هزار میلیارد تومانی شرکت های 
خصوصی در منطقه ویژه اقتصادی و شرکت خدمات 
هوایی پیام خبر داد و اعلام کرد: تا پایان سال جاری 
گمرک فاوا به طور کامل در منطقه ویژه اقتصادی 

پیام فعال خواهد شد.
فــرودگاه بین المللــی پیام حدود ۳۳ ســال قبل 
تاســیس شــد اما نقطه آغازین فعالیت آن سال 
74 بود. »اکبــر قنبرپور« رئیس هیئــت مدیره و 
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصــادی و فرودگاه بین 
المللی پیام درباره راه اندازی گمرک تخصصی فاوا 
در این منطقه و اینکه تا کنون چه میزان از آن نهایی 
شده است، گفت: راه اندازی گمرک فاوا به یکسری 
ملزومات نیاز دارد کــه بخش عمده ای از آن فراهم 
شده است. مصوبه هیات وزیران در این خصوص را 
نیز اواخر اسفند 1401 دریافت کردیم. راه اندازی 
گمرک فاوا تکلیف قانونی است و تا امروز در راستای 

تحقق آن اتفاقات خوبی انجام شده است.
مشــاور وزیر ارتباطات درباره اقداماتی که در جهت 
راه اندازی گمرک فاوا انجام شده، به استقرار سازمان 
تنظیم مقررات و 2 آزمایشــگاه معتبر برای ارزیابی 
تجهیزات فاوا اشاره کرد و افزود: در این مدت شرکت 
ملی پســت نیز در منطقه مستقر شــده و ارزیابان 
گمرکی مستقر در گمرک پیام نیز همگی آموزش های 
تخصصی دیدند. این ها از جمله اقداماتی است که در 

خصوص راه اندازی گمرک فاوا انجام شده است.
وی با تأکید بر اینکه برای کامل شــدن گمرک فاوا 
برای راه انــدازی، نیاز به 2 زیرســاخت دیگر دارد، 
تاکید کرد: یک بخش مهم این اســت که دستگاه 
ایکس ری مورد تایید گمــرک را در فرودگاه پیام 

مســتقر کنیم. نیاز دیگری کــه در این مجموعه 
احســاس می شــود، راه اندازی خطوط پروازی به 
»دبی« و »شنزن« اســت. البته این 2 الزامی که بر 
آن تاکید داریم، پیش نیازهای اجباری نیستند اما 
نظر ما این است که با وجود آن ها می توان به صورت 
جدی درباره راه انــدازی گمرک تخصصی صحبت 
کرد. با برنامه ریزی های صورت گرفته تا پایان سال 

جاری گمرک فاوا بطور کامل فعال شده است.
قنبرپــور درباره تعداد شــرکت های مســتقر در 
فرودگاه پیام و تعداد اشــتغالی که به این واسطه 
ایجاد شده است، گفت: اکنون بیش از ۳20 شرکت 
تولیدی و صنعتی در منطقه ویــژه اقتصادی پیام 
سرمایه گذاری کرده اند که نزدیک به 15 درصد آنها 
دانش بنیان هستند. زمین و امکانات زیرساختی در 
اختیار این شرکت ها قرار گرفته است. به این واسطه 
برای هفت هزار نیروی انســانی شغل ایجاد شده و 
تقریبا 25 هزار میلیارد تومان مجموع سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در این بخش اســت. پیش بینی 
می شود تا پایان سال تعداد شرکت ها به ۳60 برسد.

وی تصریح کرد: بــرای اینکه بتوانیم عمق فناوری 
موجود در شرکت های مســتقر در فرودگاه پیام را 
افزایش دهیم، تفاهم نامه ای با دانشــگاه صنعتی 
شریف امضا کردیم تا شرکت هایی که از دل دانشگاه 
شریف ایجاد و بزرگ می شــوند، در پردیس پارک 
فناوری  دانشگاه شــریف که داخل مجموعه پیام 
است، مستقر شــوند و کار خود را پیش ببرند. 40 
هکتار فضا برای این شرکت ها در نظر گرفته شده که 
فاز نخست را با 10 هکتار آغاز خواهیم کرد. عملیات 
اداری این کار آغاز شده و تا مدتی دیگر زمین مدنظر 

به دانشگاه واگذار خواهد شد.

معاون هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت ســازمان 
برنامه و بودجه کشور از درآمد 4400 میلیارد تومانی 
از محل مولدسازی دارایی های دولت در سال جاری 
خبرداد و گفت: 100 درصد درآمد مولدسازی صرف 

تکمیل طرح های عمرانی نیمه تمام می شود.
حمید امانی همدانی  در پاسخ به این پرسش که امسال 
قرار است چقدر از محل مولدسازی دارایی ها، صرف 
تکمیل پروژه های عمرانی شود؟ اظهار داشت: اعتبارات 
بودجه عمرانی سال 1402، بالغ بر ۳75 هزار میلیارد 
تومان است که از ابتدای ســال تا پایان آبان ماه 116 
هزار میلیارد تومان از اعتبارات به طرح های عمرانی 
اختصاص یافته اســت، همچنین مطابق آیین نامه 
مولدســازی دارایی های دولت و قانون بودجه سال 
جاری 100 درصد درآمد مولد سازی دارایی های دولت 

به طرح های عمرانی اختصاص می یابد.
وی عنــوان کرد: در قانــون بودجه ســال جاری از 
محل واگذاری اموال منقــول و غیر منقول به میزان 
99 هزار و 500 میلیارد تومــان منابع برای موضوع 
مولدسازی پیش بینی شده است که با توجه به اینکه 
دســتورالعمل های مربوطه از ابتدای سال در دست 
تهیه بوده و فرآیندهای مختلفی بر آن حاکم است و 
بعضاً پیچیدگی های حقوقی نیز بر آن مترتب است، 
تحقق این منابع در ســطح رقم مصوب قابل تحقق 
نبوده و با شکل گیری جریان مولدسازی در سال آتی 
روند افزایشی به خود خواهد گرفت. آنچه مهم است 
عزم و اهتمام دولت برای مولدسازی است که به طور 

جدی دنبال خواهد شد.
 معاون هماهنگی برنامه و بودجه و نظارت ســازمان 
برنامه و بودجه همچنین در مورد اهرم کردن بودجه 
دولت با منابع خصوصی )مشارکت عمومی و خصوصی 

در اجرای طرح ها(، بیان کرد: همان گونه که در پاسخ 
سؤال نخست ذکر شــد، ادامه روند اتکای مطلق به 
منابع بودجه عمومی برای طرح های عمرانی و حتی 
شــرکت های دولتی، حاصلی جز محدودیت شدید 
در گســترش فعالیت های عمرانی ندارد، هرچند از 
سال های گذشته لوایح و قوانین مستقلی برای تسهیل 
و ترغیب مشــارکت عمومی و خصوصی به جریان 
تصویب گذاشته شده و حتی در قوانین بودجه سالانه 

نیز منظور شده است.
امانــی همدانــی، مؤلفه های کلیدی بــرای تحقق 
مولدسازی را در چهار محور عنوان کرد و گفت: ثبات 
نســبی متغیرهای کلان اقتصادی، ایجاد چارچوب 
حقوقی مطمئن، منعطف و اطمینان بخش متقابل 
میان دولت و بخش خصوصــی )باتوجه به ماهیت 
بلندمدت مشــارکت عمومی - خصوصی( و مصون 
ماندن این قــرارداد از گزند تغییرات سیاســت ها و 
دولت هــا، پیش بینی روش های مؤثــر حل و فصل 
اختلافات در دوره بلندمدت اجــرا و بهره برداری از 
طرح ها است که همزمان ضامن تأمین منافع عمومی 

و سرمایه گذار خصوصی باشد.
وی ادامه داد: در واقع نگرش اصلی در تغییر رویکرد 
مشارکت عمومی و خصوصی، عدم یکجانبه گرایی و 
نگاه از بالا به پایین توسط دولت و از دیگر سو مشارکت 
بخش خصوصی با ترکیبی از انگیزه های کسب سود 
و مسئولیت پذیری در توسعه عمران کشور به عنوان 
یک شریک راهبردی با دولت اســت که متفاوت از 
قراردادهای کوتاه مدت خرید کالا یا خدمت خواهد 
بود، در برنامه هفتم توسعه به این موضوع به طور خاص 
پرداخته شده و یکی از عناصر مولد سازی دارایی های 

عمومی را نیز این رویکرد تشکیل می دهد.

سیاست دولت، تداوم ثبات در بازار ارز است

تاثیر مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۳ بر بورس

درآمد مولدسازی دارایی ها به 4400 میلیارد تومان رسیدگمرک تخصصی حوزه فناوری اطلاعات تکمیل می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
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توسعه کسب و کار با مدیریت صحیح منابع انسانی
مهدی گل سفید علوی، پژوهشگر مدیریت

تغییرات حوزه منابع انسانی از سخت ترین تحولات سازمانی است. اما گاهی سازمان ها چاره ای جز این 
تحول سخت و پر هزینه را ندارند. زمانی که یک سازمان دچار عارضه در این حوزه باشد، قطعا از تمامی 

اهداف و برنامه های خود عقب خواهد افتاد.
لذا برای بقا و موفقیت باید نظام غنی و متناســب حوزه منابع انســانی را طراحی، ترسیم و اجرا نمود. 
ساختاری که در آن کارکنان به درستی جذب و اســتخدام شوند. کارکنان با شخصیت و ویژگی های 
متناسب با شغل در جایگاه های صحیح قرار گیرند. ساختاری که نسبت به تامین رضایت و نگهداشت 
سرمایه های انسانی خود بی تفاوت نباشد و برنامه ای خلاقانه برای تبدیل بنگاه به یک مجموعه کاری 
جذاب داشته باشد. قطعا این ساختار نباید نسبت به رشد و توسعه کارکنان بی تفاوت باشد و باید کارراهه 

شغلی کارکنان را به خوبی ترسیم نماید.
درک و شناخت عارضه های حوزه منابع انسانی در سازمان موضوع ساده ای نیست. عارضه یابی منابع 
انسانی از اقدامات راهبردی یک سازمان اســت، اما از آن مهم تر تدوین برنامه های تحول و تغییر در 
سازمان است. برنامه هایی که یک کسب و کار یا سازمان را از وضعیت نامطلوب فعلی به وضعیت مطلوب 
رهسپار نماید. درواقع عارضه یابی منابع انسانی، ابزاری مهم برای شروع تحول و بهسازی نیروی انسانی 
یک مجموعه اســت. البته با توجه به دغدغه های موضوعات فروش این مهم معمولا کمتر مورد توجه 

قرار می گیرد.
امروزه مدیریت منابع انسانی، مدیریت چالش های گسترده و ایجاد فرصت های جدید برای کسب قابلیت 
های نو برای سازمان است. مدیریت صحیح منابع انسانی، توانی مضاعف برای پیشرفت به کسب و کارها 
خواهد داد. در ادامه لیستی از مشخصه های سازمان های دچار عارضه و نیازمند تحول در حوزه منابع انسانی 
ارائه شده است که مطالعه آن می تواند برای مدیران عامل و مدیران منابع انسانی سودمند باشد که عبارتند از:
یک- بخش بزرگی از حاشیه سود بنگاه شــما صرف هزینه های نیروی انسانی می شود و عملا سود 
عملیاتی منطقی حاصل نمی گردد. دو- مولفه های منابع انسانی با ماهیت کسب و کار و عرف صنعت 
شما سازگاری ندارد. مثل میانگین سنی بالای کارکنان، نرخ پایین تحصیلات، همگن نبودن تناسب 
جنسیتی در کسب و کار و غیره. سه – از سیاست ها و راهبردهای توسعه ای سازمانی خود جا مانده اید. 

چهار – رقبای مهمی در بازار دارید و نسبت به آنها در حال از دست دادن سهم بازار هستید.
پنج- نرخ اقدامات خلاقانه، نوآورانه و کارآفرینانه در سازمان کم است. شش – فرهنگ و جو سازمانی 
حاکم در برابر هر گونه تغییر مقاومت شدید دارد. هفت- اهداف و برنامه های سازمانی محقق نمی شوند. 

هشت – نرخ تعارض مخرب و تنش در سازمان زیاد است.
نه- رفتار سیاسی نامشروع در سازمان بســیار پر تکرار است. ده – ساختار ارتباطات سازمان و ویژگی 
های رفتار کارکنان مانع مشارکت سازمانی و تحقق کارهای تیمی در مجموعه است. یازده – مواجهه با 
نارضایتی کارکنان با نشانه های اعتراض یا سکوت سازمانی. دوازده – سازمان شما نیازمند تربیت نسل 
جدید است و از برنامه های جانشین پروری در زمان خود غفلت شده است. سیزده – خطاهای ادراکی 
زیادی در میان کارکنان و مدیران وجود دارد. چهارده-کارکنان از نگرش غنی نسبت به کار و کسب و 
کار برخوردار نیستند. پانزده – نظام های سازمانی ساختاریافته و شفاف نیستند. مثل ساختار حقوق و 

دستمزد، ساختار ارتقا، ساختار سازمانی و غیره.
شانزده – سازمان از توانمندی لازم برای بهره برداری از تکنولوژی و فناوری اطلاعات برخوردار نیست. 
هفده – نه سازمان و نه کارکنان برای توسعه فردی برنامه ای ندارند. هجده – برنامه ریزی تخصیص 
نیروی انسانی به خوبی انجام نشده و شاهد کمبود یا ازدیاد کارکنان در بخش هایی از سازمان هستیم. 
نوزده – کارکنان فعلی بدون ارزیابی و اســتعدادیابی وارد سازمان شده اند.  بیست – کارکنان نسبت 
به آنچه با خود به سازمان می آورند )مثل زمان، تخصص، شــخصیت، تعهد، انگیزه و غیره( و آنچه در 
قبال آن از مجموعه خود دریافت می کنند )حقوق و دستمزد، پاداش، خدمات رفاهی، احترام، جایگاه 

و غیره( احساس انصاف نمی کنند.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران با اشــاره به افزایش مصرف 
گاز با توجه به کاهش دمای هوا طی روزهای اخیر گفت: برای 
مدیریت مصرف انرژی و جلوگیری از قطعی احتمالی گاز در 
بخش خانگی،  گاز ۷۰۰ ویلای خالی از سکنه استان قطع شد. 
قاسم مایلی کهن افزود: این ویلاهایی شامل خانه هایی است 
که علاوه بر اینکه کسی در آنها سکونت نداشت مشعل بخاری 
های گازی منازل روشن بوده و موجب هدر رفت انرژی گاز در 

این فصل سرد سال می شده است.
وی توضیح داد:  در حال حاضر براساس آمارها ۲۵۰ هزار ویلا 
در مازندران وجود دارد که با بررســی وضعیت سکونت این 

اماکن خوش نشینی در صورت خالی از سکنه بودن،  گاز این 
ویلاها نیز قطع می شود. مدیرعامل شرکت گاز مازندران در 
خصوص میزان مصــرف گاز در زمان حاضر گفت که در حال 
حاضر روزانه ۳۰ ملیون مترمکعب گاز توسط مشرکان خانگی، 
 اداری و صنعتی در این اســتان مصرف می شود در حالیکه تا 
پیش از برودت هوا میزان مصــرف روزانه گاز ۱۶ میلیون متر 

مکعب بود.
وی اظهار داشت: همچنین برای تداوم مدیریت مصرف گاز در 
فصول سرد سال در صورتی که ادارات،  مراکز آموزشی، سازمان 
ها،  واحدهای تجاری و حتی مطب پزشکان مصرف بی رویه گاز 

داشته باشند و یا در زمانی که در محل حضور ندارند گاز واحد 
روشن باشد گاز این مجموعه ها نیز قطع می شود.

مازندران با یک میلیون و ۴۷۷هزار مشترک خانگی از استان 
های پرمصرف انرژی گاز در منازل کشور محسوب می شود 
و جریان مصرف گاز این خطه شمالی همواره با فراگیری برف 
و باران و ســرمای زیر صفر درجه در مناطق مختلف کشــور 
تحت شعاع قرار می گیرد، چراکه لوله گاز مازندران بیشترین 
فاصله را از منابع گازی کشــور دارد به همین دلیل برقراری 
توازن در مصرف و تولید این انرژی ضروری است. هواشناسی 
مازندران هفته گذشته از ورود ۲ سامانه سرد بارشی از جمعه، 

 هفدهم آذرماه تا روز سه شنبه هفته آینده خبرداد و پیش بینی 
کرد که با فعال شدن این شرایط ناپایدار جوی، دمای هوا نیز 

کاهش محسوسی یابد.
طبق پیش بینی هواشناسی، نخستین سامانه سرد بارشی از 
فردا جمعه وارد مازندران می شود که با رگبار باران و کاهش 
دما نیز همراه خواهد بود و دومین سامانه نیز در روز دوشنبه 
هفته آینده که هم گسترده تر و هم ســردتر خواهد بود، این 

استان را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
هواشناســی با پیش بینی بارش رگباری بــاران در ارتفاعات 
نیمه غربی استان در طی امروز، شــرایط جوی مازندران در 

آخرین روز هفته جاری جمعه را نیمه ابری تا ابری و در مناطق 
ســاحلی و تا دامنه با رگبار باران اعلام کرد که بارش ها قابل 

توجه نخواهد بود.
طبق پیش بینی هواشناسی، روزهای شــنبه و یکشنبه جو 
استان پایدار و از اواخر وقت یکشنبه سامانه سرد بارشی وارد 
استان می شــود که با رگبار باران، کاهش محسوس دما و در 
ارتفاعات نیز با ریزش برف همراه خواهد بود که مناطق مختلف 
مازندران را تحت تاثیر قرار خواهد داد. هواشناسی مازندران 
پیش بینی کرد که از روز سه شنبه هفته آینده به بعد نیز دمای 

استان کاهش محسوس خواهد یافت.

پس از افزایش قیمت گوجه به کیلویی ۵۰ هزار تومان، 
در چند هفته گذشته، امروز مدیر عامل سازمان میادین 
میوه و تره بار تهران از »کاهش قیمت« خبر داد اما آیا 
امکان تکرار نشــدن افزایش قیمت ها در فصول سرد 

سال وجود دارد؟
»افت قیمت گوجه فرنگی در بازار« امروز خبر خوبی بود، 
قیمت به حدود نصف یکی دو هفته گذشته رسیده است. 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار تهران گفت: 
»قیمت گوجه فرنگی در میدان مرکزی میوه و تره بار 
نســبت به هفته گذشــته حدود 8 هزار تومان کاهش 
یافته و بین ۱۵ تا ۲8 هزار تومان عرضه می شود.« در 
روزهای گذشته عرضه گوجه فرنگی به بازار بیشتر شده 
و بارش ها که در حمل محصول از مزارع مشکل ایجاد 

می کرد، آرام شده است.
مصطفی دارایی نژاد رئیس اتحادیه بارفروشــان پیش 
از این گفته بود، گوجه فرنگی ذخیره ســازی می شود 
و عرضه گســترده به بازار انجام خواهد شــد و قیمت 
ها را مــی شــکند. وی در عین حال دلیــل گرانی هر 
ساله در این فصل را موج ســرما و بارندگی های پاییزه 
عنوان کرده بود. مدیرکل دفتر امور ســبزی و گیاهان 
جالیزی وزارت جهاد کشاورزی هم گفته بود که کاهش 
 عرضه به دلیل بارندگی ها بــوده و »قیمت ها به زودی 

متعادل می شود«.
ایران هشتمین صادر کننده گظجه فرنگی در دنیا است، 
در تامین نیاز کشورهای همسایه هم نقش بزرگی دارد. 
اخیرا وزارت جهاد کشــاورزی عوارض صادرات گوجه 
فرنگی را به عنوان یک محصول آب بر افزایش داد. وزارت 
جهاد کشــاورزی همه ســاله در این فصل گران شدن 
گوجه فرنگی را کمبود عرضه به دلیل وجود سرما و نیز 

اختلال در حمل بار به دلیل بارندگی عنوان می کند.
سهم بالای گوجه فرنگی در سبد سبزی و صیفی مردم، 
که در انواع غذاها استفاده می شود، تاثیر قیمت آن را در 
معیشت مردم دو چندان می کندبعلاوه روی قیمت سایر 
محصولات هم تاثیر گذار است، وقتی قیمت گوجه بالا 
می رود در یک مقایسه اگرچه نادرست، میوه فروشان 
قیمت خیار و پیاز و غیره را هم بیشتر می کنند. و سئوال 
این است که آیا راهکاری برای پایین آوردن قیمت گوجه 

فرنگی در فصول سرد سال وجود دارد؟ ابراهیم مرادزاده 
کارشناس کشــاورزی می گوید که رشد قیمت گوجه 
فرنگی در این فصل بدیهی است زیرا گوجه محصولی 
است که در فصل گرم به عمل می آید در فصل پاییز هم 
مشــکلات  حمل و نقل با بارش های پاییزه زیاد است 
که عرضه محصول را سخت می کند. در دیگر سو علی 
عزیزی کارشــناس محصولات گلخانه ای نظر دیگری 
دارد و معتقد است که می توان با شیوه هایی قیمت را در 

فصل سرد هم پایین آورد.
وی تولید گلخانه ای را راهکار اصلی می داند و  تاکید می 
کند که تولید محصول در گلخانه ۱۰ برابر بیشتر از زمین 
باز است و میزان مصرف آب هم به حداقل می رسد اگر 
کشت این محصول افزایش یابد قیمت افت خواهد کرد 
اما طبق برنامه هفتم توسعه گلخانه های کشور به ۱۵۰ 
هزار هکتار باید برسد و طبق آمار وزارت جهاد کشاورزی 

اکنون ۲۴ هزار هکتار گلخانه در کشور وجود دارد.
در این باره کشــورها برای کاهــش قیمت محصولات 
اساسی چندین روش را همزمان اجرا می کنند. محمد 
مولایی کارشناس ارشد صنایع تبدیلی می گوید که » 
توسعه صنایع تبدیلی« به کاهش قیمت محصولاتی که 
قدرت انبارداری کمتــری دارد کمک می کند، گوجه 
فرنگی به محصولاتی مانند رب، پوره، ســس، شورآب، 
ترشــی گوجه فرنگی، ورق گوجه خشک شده و غیره 
فراوری می شود که اینها بخش عمده ای از مصرف مردم 

را در فصول سرد تشکیل می دهد.
مولایی با بیان اینکه صنایع تبدیلی در کشور باید توسعه 
یابد، افزود:  »هزار و ۵۰۰ واحــد صنعتی نیمه فعال و 
راکد  و نزدیک به پنج هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی صنایع 
تبدیلی و تکمیلی غذایی ۲۰ تا ۹۰ درصد پیشــرفت 

فیزیکی در کشور وجود دارد.«
وی استفاده از ظرفیت گلخانه ها را راهکار بعدی کاهش 
قیمت در فصل ســرد عنوان کرد وگفت: این در حالی 
است که طبق اعلام مدیرکل دفتر امور گلخانه، گیاهان 
دارویی و قارچ خوراکی وزارت جهاد کشاورزی، سالانه 
بیش از ۵.۶ میلیون تن گوجه فرنگی در کشــور تولید 
می شود که سهم گوجه فرنگی گلخانه ای از این میزان 

تولید تنها ۶ درصد است.

کریدور شمال-جنوب مزیت راهبردی برای جمهوری اسلامی 
ایران از منظر سیاسی، امنیتی و اقتصادی دارد چرا که به عنوان 
یک شاهراه مهم ترانزیت کالا میان کشورهای منطقه محسوب 
می شود. توســعه دریا محور و اقتصاد دریا که اخیراً مورد توجه 
قرار گرفته، موضوعی بســیار کلی اســت و لازم است تا تصویر 
روشنی از آن مطرح شود. تعریف اقتصاد دریامحور که در ادبیات 
جهانی عموماً با عنوان اقتصاد آبی یا Blue Economy از آن 
یاد می شود، اســتفاده پایدار از ظرفیت منابع و گستره های آبی 
اعم از اقیانوس ها، دریاها، دریاچه ها و جزایر برای رشد اقتصادی، 
بهبود وضعیت معیشت و ایجاد اشتغال و در نهایت افزایش تولید 

ناخالص داخلی تعریف می شود.
ایران با داشــتن پنج هزار و 8۰۰ کیلومتر نوار ساحلی جنوبی و 
شمالی )۴۰ درصد مرزهای کشور(، کشوری دریایی محسوب 
می شود؛ ولی در میزان استفاده از این نعمت خدادادی چندان 
موفق نبوده است. بیشــترین فعالیت در عرصه سواحل کشور، 
مربوط به محدوده های شهری و روستایی و تأسیسات بندری و 
نظامی است که همه اینها حدود پنج درصد از ظرفیت سواحل 
کشور را به خود اختصاص دادند و حدود ۹۵ درصد از این ظرفیت 
مورد توجه قرار نگرفته اســت. در حالی کــه این مناطق دارای 

اهمیت ژئواســتراتژیک، ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک در مقیاس 
جهانی و منطقه ای هستند.

ایران حدود یک درصد اقتصاد دریایی دنیا را بدون احتســاب 
منابع نفتی و گازی و حدود ۵.۲ درصد را با احتساب این منابع به 
خود اختصاص داده است. این در حالی است که از نظر پتانسیل 
موجود در اختیار کشور، ایران از بین ۱8۴ کشور در رتبه چهلم 
قرار دارد، در صورتی که از نظر کســب درآمد وضعیت مطلوبی 
نداشته و بیشترین فعالیت های اقتصادی در عرصه سواحل کشور 

متمرکز در محدوده شهرهای بزرگ ساحلی است.
خسرو سرایی مدیرکل لجستیک و حمل و چند وجهی سازمان 
بنادر و دریانوردی در گفت وگــو با خبرنگار با اشــاره به اینکه 
کشورهای عربی خواهان ترانزیت از مســیر “ایران” به روسیه 
هستند، گفت: کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس خواهان 
ترانزیت از ایران به روسیه هستند و از سوی دیگر با کشور روسیه 
مذاکراتی انجام شد و انتظار می رود تا بتوانیم این نقش را در این 
مسیر ایفا کنیم. مدیرکل لجستیک و حمل و چند وجهی سازمان 
بنادر و دریانوردی تاکید کرد: ایران به عنوان یک پل برای اتصال 
کشورهای جنوبی به کشورهای شمالی حائز اهمیت خواهد بود و 
کریدور شمال-جنوب صرفاً به این کشورها محدود نخواهد بود و 

کریدور شمال-جنوب صرفاً به این کشورها محدود نخواهد بود.
وی ادامه داد: البته در داخل کشور حمل و نقل چندوجهی داریم، 
به هر حال موضوع ترانزیت بحثی چندوجهی و نیازمند هماهنگی 
گسترده است، در حمل و نقل باید داده ها و اسناد به صورت تبادل 
الکترونیک جابه جا شود و قطعاً اگر نگاه لجستیکی در کشور جا 
بیفتد، توسعه در این بخش به ســرعت خواهد بود. قطعاً هر چه 
در کریدور شــمال -جنوب بتوانیم تسهیلات ایجاد کنیم، تمام 
کشورهای ذی ربط ترجیح خواهند داد از این مسیر تردد داشته 
باشــند. در این راســتا هماهنگی های خوبی بین دستگاه های 

دولتی و بخش خصوصی شکل گرفته است.
وی با اشــاره به ابلاغیه ۹ بندی رهبر معظم انقلاب در موضوع 
توسعه دریامحور، تصریح کرد: در ماه های گذشته سازمان بنادر 
و دریانوردی در تدوین این ســند نقش ایفا کرد و ابلاغیه هایی 
هوایی مدیرعامل ســازمان بنادر آمده اســت که توجه شــود. 
در بند یک سیاســت های کلــی ابلاغی توســعه دریامحور، به 
سیاســت گذاری یکپارچه اشاره شده اســت، مدیریت چابک، 
یکپارچه سازی و واکنش ســریع در این موضوع مهم است که 
در بند یک سیاســت های ابلاغی رهبر انقــلاب به این موضوع 

اشاره دارد.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: با گذشت بیش از ۷۶ 
روز از آغاز سال زراعی، وزیر جهاد هرچه سریع تر باید نرخ گندم 
را تعیین تکلیف کند و کشاورزان را از بلاتکلیفی نجات دهد. 
علیرضا نظری عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس گفت: در 
بحث اعلام قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی از جمله 
گندم برای ســال زراعی ۱۴۰۳_۱۴۰۲ جلسات کارشناسی 
متعددی تشکیل شــد  و در نهایت در جلسه شورای قیمت 
گذاری با رای اعضای شورا عددی به تصویب رسید، اما این مدل 
قیمت گذاری مورد بحث وزارت جهاد با سازمان برنامه و بودجه 
است. به گفته او، مسئولان سازمان برنامه و بودجه معتقدند که 
قیمت کارشناسی بر مبنای ۴ مولفه قانون خرید تضمینی باید 
محاسبه شــود و همواره قیمتی که اعضا شورا مطرح کردند، 
مبتنی بر واقعیت نیســت. به همین خاطر تاکنون نرخ نهایی 

ابلاغ نشده است.

نظری درباره اینکه تکلیف کشاورزانی که با امید ۱۹ هزار و ۵۰۰ 
تومان کشت را انجام دادند، چیســت؟، گفت: در قانون خرید 
تضمینی و شــورای قیمت گذاری مبنای اعلام قیمت و سازو 
کار تعریف شده که ابلاغ نرخ توسط وزیر جهاد به عنوان رئیس 
شورای قیمت گذاری باید انجام شود، لذا وقتی وزیر نرخی را 
ابلاغ نکرده، هرگونه اطلاع رسانی به  کشاورزان خلاف قانون 
است. عضو کمیسیون کشــاورزی ادامه داد: مجموعه دولت 
معتقدند که قیمت گندم در سال گذشته ۱۵ هزارتومان نبوده 
است و دولت تنها به خاطر سیاست های حمایتی از کشاورزان 
به جهت  تحویل محصول خود به دولت، نرخ خرید را از ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ تومان به ۱۵ هزارتومان افزایش دادند. از این جهت اذعان 
می کنند که بر مبنای نرخ ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان، قیمت خرید 
تضمینی هرکیلو گندم در سال جدید بر مبنای ۴ مولفه تعیین 

قیمت ۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان است.

در  رئیس جمهــور 
نشست مشــترک شورای 
توســعه  برنامه ریــزی 
اقتصــادی  فعــالان   و 
اســتان البرز گفــت: آمار 
بیکاری اســتان از ۱۰ درصد بــه ۷ درصد کاهش 
یافته اســت. این آمار برای اســتان البرز همچنان 
قابل کاهش اســت چون ظرفیت هــای خوبی در 
اســتان وجود دارد. رئیســی افــزود: ایجاد ۱۰۰ 

مدرسه در اســتان و فعال شــدن مراکز درمانی از 
جمله کارهای خوبی است که در این استان انجام 
شده اســت. نزدیکی به پایتخت و حضور جمعیت 
 متنوع از استان های مختلف در این استان فرصت 

است نه تهدید  .
در همین رابطه وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشاره به اینکه نرخ رشد اقتصادی در شش ماهه 
نخست سال به کانال ۷ درصد رسیده است، گفت: 
نرخ بیکاری کشــور که در دهه ۹۰ بین ۱۱ تا ۱۲ 
درصد بود، در ۲ سال گذشته و در دولت سیزدهم 
به کانال هفت درصد رســیده اســت. سیدصولت 

مرتضوی در نشســت شــورای اداری شهرستان 
طالقان گفت: در ۶ ماه نخست ســال جاری رشد 

اقتصادی کشور به کانال هفت درصد رسید.
وزیر کار با بیان اینکه دولت ســیزدهم یک دولت 
برآمده از آرمان های انقلاب است، گفت: این دولت 
بر اصول، اعتقاد و جهان بینی اسلام استوار است و 
به لطف خدا توانست فعل ما می توانیم را به خوبی 

صرف کند و گام های بلندی را بردارد.
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: دولت ســیزدهم 
کارهای بسیار بزرگی در حوزه های مختلف از جمله 
سیاست خارجی انجام داده که یکی از آنها عضویت 

ایران در مجامع بین المللی از جمله شــانگهای و 
بریکس اســت که قابل توجه بود، توسعه سیاسی و 
افزایش صادرات و ســاماندهی تجاری از خدمات 

ارزنده دولت سیزدهم است.
وی افزود: در دولت ســیزدهم بیــش از ۱۵ هزار 
تخت بیمارستانی به بهره برداری رسیده و بیش از 
۱۰۰ کیلومتر طرح ریلی به بهره برداری رسیده و 
اقدام های زیادی در ایجاد و بهسازی راه روستایی 

انجام شده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی تصریح کرد: در 
بخش کشــاورزی این دولت توانست میزان تولید 
گندم از ۵.۴ میلیون تن در ســال بــه نزدیک ۱۱ 
میلیون تن برســاند و در بخش صنعــت و معدن 
گام های قابل توجهی انجام شده است، همچنین در 
بخش نفت گاز و پتروشیمی به تولید قبل از تحریم 
می رسیم و صادرات ما به یک میلیون و ۷۰۰ هزار 

بشکه رسیده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: بیکاری از ۱۰ به ۷ درصد رسید 

سقوط نرخ بیکاری

»ایران« کلید ترانزیت شمال به جنوب کشورچراغ قرمز قیمت گوجه  فرنگی سبز شد

وزیر جهاد نرخ گندم را تعیین تکلیف  کند

گاز ۷۰۰ ویلای خالی از سکنه مازندران قطع شد

آگهی تغییرات شرکت با مســئولیت محدود آلتین گستران بردیا به شناسه 
ملی ۱۴۰۰8۹۹۱۲۴۹ و به شــماره ثبت ۵۵۴۷۴۰ به اســتناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۲۴/۰8/۱۴۰۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد 
بموجب گواهــی بانکی شــماره ۲۴۱۱۲۴۲۵ مــورخ ۲۴/۰8/۱۴۰۲ بانک 
ملت شــعبه لویزان خانم الهام قادری به شــماره ملــی ۲۷۵۴۳۶۷۳8۵ با 
پرداخت۲۹۴.۰۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه خود را به میزان ۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال افزایش داد. آقای اکبر حامدی میخوش به شماره ملی ۱۶۷۱8۹۲۹۳۳ با 
پرداخت۱۹۶.۰۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه خود را به میزان ۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال افزایش داد. در نتیجه سرمایه شــرکت از مبلغ به ۱۰.۰۰۰.۰۰۰ریال به 
مبلغ ۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش و ماده ۴ در اساسنامه اصلاح گردید. لیست 
شرکاء بعد از افزایش سرمایه به شرح ذیل می باشد : خانم الهام قادری به شماره 
ملی ۲۷۵۴۳۶۷۳8۵ دارای ۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال ســهم الشرکه آقای اکبر 
حامدی میخوش به شماره ملی ۱۶۷۱8۹۲۹۳۳ دارای ۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )۱۶۱۹۹۴۱(
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات: 
سرعت اینترنت به گیگابیت بر ثانیه می رسد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: با اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در 
همه استانها سرعت اینترنت در ایران از مگابیت بر ثانیه عبور کرده و با هزاران برابر افزایش 

در حال رسیدن به گیگابیت بر ثانیه است.
»عیسی زارع پور« در آیین افتتاح کابل نوری منازل و کسب و کارهای شهرستان چهارباغ از 
توابع استان البرز، با بیان این مطلب افزود: زمانی در دهه ۸۰ با سرعت های کیلوبیت بر ثانیه 

از اینترنت استفاده می کردیم و بالاترین مقدار آن ۵۱۲ کیلوبیت بر ثانیه بود.
وی با بیان اینکه امروز سرعت دانلود در طرح فیبر نوری چهارباغ مقدار ۹۳۳ مگابیت بر 
ثانیه را ثبت کرده است، گفت: سرعت اینترنت در کابل نوری ۸۰ برابر سرعت قبلی است 
و یک انقلاب در مسیر ارتباطات و اطلاعات کشور محسوب می شود. زارع پور تاکید کرد: 
یکی از پروژه های مهم دولت همین کابل نوری و اینترنت پر سرعت است که باید تا پایان 

دولت سیزدهم، استفاده همه شهرها از این امکان فراهم شود.
به گفته این مسوول، امروز در جهان روی سرعت میلیون ها برابر فعلی آزمایش می شود 
و عمر سیم های مسی به پایان رسیده است، چراکه سرعت اینترنت بر بستر سیم مسی 
حداکثر ۱۶ مگابیت بر ثانیه است. وزیر ارتباطات با بیان اینکه کابل نوری دارای سرعت 
نامحدودی است، ادامه داد: با توسعه کابل نوری تا نیم قرن آینده از طرف شرکت مخابرات 

در هیچ شهری برای احداث اینترنت حفاری صورت نخواهد گرفت.
زارع پور خاطرنشان کرد: ما در کنار شرکت مخابرات ۹ شرکت دیگر را مجوز دادیم و هم 
اکنون تعداد اپراتورهای کشور به ۱۰ اپراتور رسیده است تا توسعه این اقدامات برای مردم 
تسریع شود. وی یادآور شد: امروز همه مسائل اجتماعی و اقتصادی به سرعت اینترنت 
گره خورده و باید تا سه تا چهار ماه آینده همه مردم طعم شیرین استفاده از این فناوری 

را بچشند.
داوود جعفری فرماندار شهرستان چهارباغ نیز در این مراسم اظهار داشت: باید اطلاع رسانی 
خوبی صورت پذیرد که مردم بدانند بستر فیبر نوری فراهم شده تا از آن بهره مند شوند، 
به هرحال برنامه کلان کشور این است که ۲۰ میلیون خانوار تا پایان دولت سیزدهم از 

اینترنت پرسرعت استفاده کنند.
گفتنی است آزمایش سرعت اینترنت مدرسه حضرت طاهره )س( و گلخانه ولیعصر در 

شهرستان چهارباغ مورد صحت وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار گرفت.
همچنین لازم به یادآوری است که طرح کابل نوری در شهرستان چهار باغ با اعتبار  ۲۶۹ 
میلیارد ریال و به طول ۴۵ کیلومتر احداث شده است. رییس جمهور و هیات دولت که در 
راستای دور دوم سفرهای استانی وارد البرز شد و همزمان با سفر آیت الله رییسی ۵۶ طرح 

و پروژه عمرانی از جمله بیمارستان ۲۶۰ تختخوابی فردیس بهره برداری شد.
افتتاح ۲۰ پروژه راهداری و حدود سه هزار واحد مسکونی از مهمترین پروژه های حوزه راه 
وشهرسازی است که در البرز به بهره برداری رسید. وزرا ومعاونان رییس جمهور همزمان 
با این سفر در شهرستان های تابعه البرز حضور یافته و ضمن افتتاح پروژه های عمرانی و 

تولیدی به بررسی مشکلات و نیازها پرداختند.

خطر در کمین سرمایه گذاران رمزارزهای دیجیتال
کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار ایالات متحــده )SEC( هشــدار جدی به 
ســرمایه گذاران صادر و بر لزوم احتیاط در هنگام بررســی سرمایه گذاری های 
مربوط به دارایی های رمزنگاری شــده تاکید کرد. دفتر آموزش سرمایه گذاران 
و حمایت از کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده هشدار سرمایه گذاری 
از مارس ۲۰۲۳ را بازنشــر کرد که ماهیت فوق العاده دارای نوسان و سفته بازی 

سرمایه گذاری ها در اوراق بهادار دارایی های رمزنگاری شده را برجسته می کند.
این دفتر خاطرنشان کرد: پلتفرم هایی که در آن اوراق بهادار خریداری، فروخته، 
قرض گرفته یا وام داده می شــوند، ممکن اســت فاقد حمایت هــای حیاتی از 
سرمایه گذار باشند و خطر ضرر برای افراد شرکت کننده در تراکنش های مربوط به 

دارایی های رمزنگاری همچنان قابل توجه است.
کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده می گوید: نهادهایی که سرمایه گذاری 
یا خدمات دارایی های رمزنگاری شده را ارائه می دهند ممکن است با قوانین قابل 
اجرا از جمله قوانین فدرال اوراق بهادار مطابقت نداشته باشند. هشدار کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار ایالات متحده همچنین به مفهوم »اثبات ذخایر« مورد استفاده 
توسط نهادهای دارایی ارزهای دیجیتال پرداخته است و هشدار می دهد که این 
ارزیابی ها ممکن اســت تضمین معناداری از ذخایر دارایی کافی برای پوشــش 

موجودی مشتری ارائه نکنند.
کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده همچنین اعلام کرد که ثبت نام در 
این کمیسیون به عنوان کارگزار-معامله گر یا مشاور سرمایه گذاری، حفاظت های 
حیاتی از ســرمایه گذاران، از جمله قوانین مربوط به نگهداری دارایی، کارمزدها، 
تضاد منافع و استانداردهای رفتار را فراهم می کند و هشدار می دهد که نهادهای 
دارایی رمزنگاری که این حمایت ها را ارائه نمی کنند، سرمایه گذاران آن در معرض 

خطر قرار خواهند گرفت.
کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده اشاره کرد که هیچ یک از نهادهای 
اصلی دارایی های رمزنگاری شده در این کمیسیون به عنوان کارگزار، معامله گر، 
صرافی یا مشــاور سرمایه گذاری ثبت نشــده است در نتیجه، ســرمایه گذاران 
ممکن است از حمایت های ارائه شده توســط قوانین قابل اجرا برای این نهادها 
برخوردار نشــوند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در حال حاضر 
۱.۶۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نســبت به روز قبل  ۲.۱۷ درصد 
بیشتر شــده اســت. در حال حاضر ۵۲.۴۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در 
اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۲۴ درصد کاهش داشــته اســت. حجم 
کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشــته ۶۵.۴۹ میلیارد دلار است که 
۱۱.۸۱ درصد کاهش داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۸.۴۵ میلیارد دلار اســت که ۱۲.۹۰ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار 
ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنــون ۵۷.۸۱ میلیارد 
 دلار اســت که ۸۸.۲۷ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهــای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

تولید سالانه ۵۰ میلیون آیفون در هند
اپل و تولیدکنندگان قراردادی این شرکت قصد دارند ظرف دو تا سه سال آینده، 
سالانه بیش از ۵۰ میلیون دستگاه آیفون در هند تولید کنند. روزنامه وال استریت 
ژورنال به نقل از منابع آگاه نوشت: اپل و تولیدکنندگان قراردادی این شرکت می 
خواهند تولید آیفون در هند را از این هم بیشتر کرده و دهها میلیون دستگاه دیگر 

به تولید در هند اضافه کنند.
اگرچه هند در تولید آیفون، تنها هفت درصد ســهم دارد، این شرکت آمریکایی 
در حدود نیمی از صادرات تلفن هوشمند هند در سال مالی ۲۰۲۳-۲۰۲۲  سهم 
داشت. اپل در سال ۲۰۲۲، تولید آیفون در هند را در کارخانه فاکسکان آغاز کرد. 

این یک گام بزرگ برای اپل و نشانه ای از اعتماد این شرکت به بازار هند است.
شرکت آمریکایی اپل با توجه به تنش ها بین واشنگتن و پکن که تجارت را کمتر 
قابل پیش بینی کرده است،  یک پروژه چند ساله را برای متنوع کردن پایگاه تولید 
محصولات خود و کاهش اتکا به چین، دنبال می کند. هند در دوران نارندرا مودی، 
نخست وزیر این کشور، تلاش کرده است روابط نزدیک تری با آمریکا بنا کرده و به 

یک قطب تولید محصولات الکترونیکی، تبدیل شود.
بر اساس گزارش رویترز، اپل نخستین فروشگاه های خرده فروشی خود را در آوریل 
در هند افتتاح کرد و اکنون بازار رو به رشد هند را هم یک فرصت خرده فروشی و 

هم  یک پایگاه تولید مهم برای محصولاتش در بلندمدت می بیند.

اخبار

معاون علمی، فناوری واقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور با 
بیان اینکه حوزه کشــاورزی 
دارای بازار بســیار خوبی در 
کشور اســت که بخش عمده 
ای از نیازهای این بازار از خارج تامین می شود، یکی از 
کمک های بزرگ به دانش بنیان های حوزه کشاورزی را 
اتصال آنها به بازار بزرگ بخش خصوصی و بعضا دولتی 

عنوان کرد.
رییس جمهور و هیــات دولت در دور دوم ســفرهای 
استانی خود به استان البرز سفر کردند و آیت الله رییسی 
دراین سفر ۵۶ طرح و پروژه عمرانی از جمله بیمارستان 
۲۶۰ تختخوابی فردیس را افتتاح کرد. افتتاح ۲۰ پروژه 
راهداری و حدود سه هزار واحد مسکونی از دیگر پروژه 
های افتتاح شده توســط رییس جمهور در استان البرز 

است.
وزرا و معاونان رییس جمهور نیز همزمان با این سفر در 
شهرســتان های تابعه البرز حضور یافته و ضمن افتتاح 
پروژه های عمرانی و تولیدی به بررســی مشــکلات و 
نیازهای این مناطــق پرداختند. اما افتتاح نخســتین 
شهرک نوآوری و اســتارتاپی حوزه کشاورزی کشور با 
وسعت ۵۰ هکتار یکی دیگر از برنامه های معاون علمی، 
فنــاوری واقتصاد دانش بنیان رییس جمهور در ســفر 

هیات دولت به استان البرز بود.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور در حاشیه افتتاح نخســتین شهرک نوآوری و 
استارتاپی حوزه کشاورزی در شهرستان کرج در پاسخ 

به ســوالی درخصوص ارزیابی خــود از راه اندازی این 
مجموعه به عنوان تنها شهرک نوآوری کشاورزی ایران 
گفت:انشااله که این تنها شهرک نباشد و شهرک های 
دیگر هم ایجاد شوند، چراکه ما بیش از اینکه بدنبال آن 
باشیم و بگوییم تنها شهرک یا اولین شهرک، باید بیشتر 

به ماموریت ها توجه کنیم.
روح الله دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه، درحال حاضر 
در کشور با کمبود شهرک های نوآوری مواجه نیستیم و 
از این نوع شهرک ها زیاد هم وجود دارند، در عین حال 
تمرکز یک مجموعه بر حوزه کشاورزی، امنیت غذایی و 

صنایع وابسته را یک ارزش ویژه دانست.
وی با تاکیــد براینکه، با همت بســیار خوب دســت 
اندرکاران، فضای مناسبی به شهرک نوآوری کشاورزی 
در استان البرز اختصاص یافته، افزود: این شهرک دارای 
زیربنا، ســوله های خوب و در جای مناسبی قرار گرفته 
است، ضمن اینکه شرکت هایی که درخواست استقرار در 
این شهرک را داشته اند از جمله شرکت های ارزشمند 

کشور محسوب می شوند.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور همچنین با اشــاره به اینکه، در طول یکســال 
گذشته اقدامات خوبی در حوزه دانش بنیان کردن حوزه 
کشاورزی انجام شده است افزود: البته در خصوص میزان 
مجموعه های فعال و متمرکز در دانــش بنیان کردن 

حوزه کشاورزی با کمبود مواجه هستیم.
وی گفت: بنده بســیار امیدوارم با عزم و همت موجود 
در بخش خصوصی به عنوان بهره بــردار این مجموعه 
که همیشــه پرتلاش و پــرکار هســتند و همچنین با 
حمایت ها و جهت دهی معاونت علمــی و فناوری این 
شهرک در طول دو تا سه سال آینده به یکی از آبادترین 
شــهرک های مملو از شــرکت های دانش بنیان های 

حوزه کشاورزی تبدیل شــود. معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور در ادامه درخصوص 
تمهیداتی که از ســوی دولت می توانــد برای حمایت 
از دانــش بنیان های حوزه کشــاورزی صــورت گیرد 
نیز با بیان اینکــه، دولت در بخش هــای مختلف می 
تواند مثمر ثمر باشــد، تسهیل و روان ســازی قوانین 
و مقررات را از آن جمله دانســت و افزود:بســیاری از 
مجموعه ها از نظر قوانین و مقررات نیاز به یک ســری 
تســهیل گری دارند. دهقانی گفت:نکته بعدی کمک 
کردن به شرکت های فناور بســته به چگونگی فعالیت 
آنها در زیست بوم حوزه کشــاورزی است، به طوریکه 
برای شــرکت مشــغول در حوزه توســعه فناوری می 
 توان تسهیلاتی از جنس تســهیلات خرد و بدون بهره 

در نظر گرفت.
وی ادامه داد: همچنین دولت می تواند برای شرکتی که 

در حوزه اقتصاد فعالیت می کند، تســهیلاتی از جنس 
تسهیلات بانکی منتهی با رقم زیاد اختصاص دهد. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، یکی 
دیگر از تســهیلاتی که دولت می تواند دراختیار دانش 
بنیان ها و فناوران حوزه کشــاورزی قرار دهد را اتصال 
آنها به زنجیره های ارزش واقعی و ایجاد بازار برای آنها 

عنوان کرد.
دهقانی با بیان اینکه، حوزه کشاورزی دارای بازار بسیار 
خوبی در کشــور اســت که بخش عمده ای از نیازهای 
این بازار از خارج تامین می شــود، افزود: در محصولات 
پیشرفته همچون بذر، کود، ســم و ماشین آلات و پای 
کارآوردن مجموعه های بزرگ خصوصی و بعضا دولتی 
به عنوان بازار این شرکت ها از نظر من بزرگترین کمک 
واقعی اســت که می توانیم برای این شــرکت ها انجام 

دهیم.

معاون علمی و فناوری مطرح کرد:

اتصال دانش بنیان ها به بازارهای بزرگ 
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهور در رونمایی از داروی درمان سرطان بر 
حمایت ویژه معاونت از دانش بنیان های حوزه سلامت 
و توســعه بازارهای داخلی و صادراتی این شــرکت ها 

تاکید کرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، روح الله دهقانــی، معاون علمی، 
فناوری واقتصاد دانش بنیــان رییس جمهور در آیین 
رونمایی از داروی درمان سرطان سیکلوفسفاماید ۵۰۰ 
و ۱۰۰۰ که با نام تجاری اندوکســینا توسط شرکتی 
دانش بنیان در پارک علم و فناوری استان البرز تولید 
و به مرحله تجاری سازی رسیده اســت، عنوان کرد: 
تولید این دارو کاملًا اقتصادی انجام  شده و ضمن ایجاد 
اقتدار فناورانه و خودکفایی در حوزه سلامت، زمینه ساز 

استقلال حوزه درمان و حضور در بازارهای بین المللی 
است.

 وی با بیــان این که حوزه ســلامت یک حــوزه ویژه 
اســت و در کشــورمان در طول ۴۰ ســال گذشــته 
ســرمایه گذاری های بســیار خوبی در این حوزه شده 
است، تصریح کرد: در حال حاضر نزدیک به ۲۸ درصد 
دانش بنیان های کشور در حوزه سلامت در حال فعالیت 

هستند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با تاکید براین کــه، یکی از مهم ترین 
حوزه های اقتصاد دانش بنیان شرکت های فعال در حوزه 
سلامت هستند و به صورت ویژه از این حوزه حمایت 

می شود، عنوان کرد: مهم ترین حمایت معاونت علمی، 
تسهیل فرآیندها، هماهنگی و پیگیری های لازم برای 
توســعه بازار ملی در گام نخســت و در ادامه کمک به 
توسعه بازار بین المللی شرکت های دانش بنیان حوزه 

سلامت است.
 وی همچنین در خصوص ضرورت حمایت از پارک های 
علم و فناوری کشور ازجمله پارک علم و فناوری البرز 
تاکید کــرد: تمام امکانات دولتی فراهم شــده در این 
پارک ها ازجمله پارک فنــاوری البرز به منظور تعامل 

هرچه بیشتر با بخش خصوصی توسعه یافته است.
 معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهور با اشــاره به حمایــت و همکاری چهار 

مجموعه در توسعه دســتاوردهای فناورانه پارک علم 
و فناوری استان البرز عنوان کرد: همکاری و هم افزایی 
دستگاه ها و مجموعه های مختلف است که راهگشای 
توسعه بازار شرکت های دانش بنیان، توسعه محصول و 

شکوفایی ایده ها تا رسیدن به بازار خواهد بود.
در موفقیت امــروز همــکاری و هم افزایی ســازنده 
چهــار مجموعــه وزارت علوم، جهاد دانشــگاهی که 
بیش ترین انرژی و بیش ترین ســهم را دارد، معاونت 
علمی و صندوق پژوهش و فناوری البرز به عنوان بخش 
خصوصی به فناوران و دانش بنیان ها به بومی سازی این 
محصولات فناورانه منجر شده است. گفتنی است در 
این مراسم، مرکز نوآوری احیای واحدهای اقتصادی و 
مرکز هم آفرینی صنایع غذایی و زیستی هم افتتاح  و به 

بهره برداری رسیدند.

شــبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( بیش از ۱۰ 
میلیون کاربر در دســامبر اضافه کرد. لیندا یاکارینو، 
مدیرعامل شــرکت »ایکــس«  در بحبوحه مهاجرت 
تبلیغات کنندگان از شــبکه اجتماعی »ایکس«، این 
خبر را اعلام کرد. یاکارینو دربــاره این که چه تعداد از 
این کاربران، مشترک پولی هستند و چگونه این تعداد 

با میانگین ماهانه مقایسه می شوند، توضیحی نداد.
برندهای بزرگی شامل اپل، دیسنی، آی بی ام و لاینز 

گیت اینترتینمنت، در ماه های اخیــر به دلیل ادعاها 
در خصوص حمایت ایلان ماســک از یهودی ستیزی، 
پلتفرم »ایکس«  را ترک کرده اند. ایلان ماسک که مالک 
شبکه اجتماعی »ایکس« است، پس از تایید پستی که 
یهودیان را به نفرت پراکنی علیه سفیدپوستان و حمایت 
از مهاجرت انبوهی از اقلیت ها متهم می کرد، طوفانی از 

انتقادها را برانگیخت.
»ایکس«، دامــن زدن به یهودســتیزی را رد کرده و 

ماه گذشته علیه یک گروه فعال لیبرال »مدیا مَترز«، 
بر سر گزارشی که مدعی شــده بود تبلیغات برندهای 
بزرگی مانند اپل در کنار محتوایی منتشــر شده است 
که »آدولف هیتلر و حزب نــازی او را تبلیغ می کند«، 
شکایت کرد. گروه »مدیا مَترز« این شکایت را بی ارزش 
و با هدف ســاکت کردن منتقدان شــبکه اجتماعی 

»ایکس«، توصیف کرد.
ماسک که سال میلادی گذشته، توییتر را ۴۴ میلیارد 

دلار خریداری کرده بود، هفته گذشته شرکت هایی که 
از این پلتفرم می روند را متهم کرد از او اخاذی می کنند 
و به تبلیغات کنندگان گفت: به جهنم بروند. بر اساس 
گزارش رویترز، روزنامه نیویورک تایمز ماه گذشــته 
هشدار داده بود اسناد داخلی شرکت »ایکس« نشان 
می دهد که این شرکت ممکن اســت تاپایان سال به 
دلیل کاهش درآمدهای تبلیغاتــی، ۷۵ میلیون دلار 

درآمد تبلیغاتی را از دست بدهد.

واتس اپ با عرضه پیام های صوتی خود حذف شونده، 
یک گزینه حریم خصوصی دیگر را به کاربرانش عرضه 

کرد. 
پیام رســان واتس اپ که متعلق به شرکت متا است، 
با افــزودن پیام هــای صوتــی خود حذف شــونده، 
ویژگی هــای حریم خصوصی خود را گســترش داده 
اســت. این قابلیت که از گزینه یک بار مشاهده برای 
عکس ها و ویدئوها، الهام گرفته است، به همه کاربران 
اجازه می دهــد صداهای ضبط شــده ای را ارســال 
 کنند که پــس از گوش کردن گیرنــده، خود به خود 

حذف می شوند.

این ویژگی یک لایه اضافه از حریم خصوصی را برای 
مکالمات حســاس یا پیام های حــاوی اطلاعاتی که 
نباید در ذخیره ســازی دائمی قــرار بگیرند، اضافه 
می کنــد. کاربــران می تواننــد پیش از ضبــط پیام 
صوتــی، گزینه یک بار مشــاهده را انتخــاب کنند و 
یک آیکــن متمایــز در کنار پیــام قــرار می گیرد 
و ماهیت خود حذف شــونده آن را نشــان می دهد. 
پیام صوتــی بمحض این کــه دریافت کننــده آن را 
شنید، از سابقه چت ارســال کننده و دریافت کننده 
 پیام، حذف می شــود و هر گونه رد پای دیجیتالی را 

از میان می برد.

این به روزرســانی بخشــی از تلاش واتس اپ، برای 
بهبود حریم خصوصی و امنیت کاربر اســت. در اکتبر 
ســال ۲۰۲۳، این پلتفرم، بک آپ چــت رمزنگاری 
شــده نقطه بــه نقطــه را معرفــی کــرد و حمایت 
بیشــتری برای پیام ها و رسانه های شــخصی فراهم 
کرد. بعــلاوه، واتس اپ پیام های خود حذف شــونده 
را بــرای چت های شــخصی و گروهــی عرضه کرده 
و بــه کاربران اجــازه می دهد مشــخص کنند پیش 
 از حذف شــدن خــودکار، پیــام تا چه مدتــی قابل 

مشاهده است.
ویژگی پیام صوتی خود حذف شــونده بــا بازخورد 

مثبت از ســوی کاربران روبرو شده اســت. بسیاری 
از کاربران از کنترل بیشــتر روی حریم خصوصی به 
خصوص بــرای مکالمات حســاس، اســتقبال کرده 
اند. ایــن ویژگی بــا گرایــش رو به رشــد مکالمات 
موقتی منطبق اســت که طی آن، کاربــران ترجیح 
 می دهنــد مکالماتشــان، خصوصی بــوده و حذف 

شود.
بر اســاس گزارش وب سایت پی ســی تبلت، عرضه 
پیام هــای صوتی خــود حــذف شــونده در اکتبر 
 ســال ۲۰۲۳ آغاز شــد و اکنون برای همــه کاربران 

موجود است.

به همت محققان یک شــرکت دانش بنیــان چندین نوع 
نانوکاتالیست که محصول استراتژیک پتروشیمی ها محسوب 
می شود، تولید شده که موجب صرفه جویی ارزی چند صد 
میلیون یورو می شود. دو شرکت دانش بنیان در همکاری با 
یکدیگر برای اولین بار در کشور و با کمک جمعی از نخبگان 
دانشگاهی و با بودجه ای بالغ بر ۴/۵ میلیون یورو هزینه های 
تحقیقاتی و پس از ۴ سال تحقیق و فناوری موفق به طراحی، 
مهندسی و اجرای فناوری تولید نفت کوره کم سولفور شدند.
شرکت دانش بنیان اکسیر نوین فرایند آسیا یک قرارداد با 
شــرکت پالایش نفت لاوان به ارزش ۳۶ میلیون یورو برای 
ســاخت و نصب و راه اندازی فناوری تولیــد نفت کوره کم 
سولفور منعقد کرده اســت. همچنین مقدمات راه اندازی 
۳ واحد برای پالایشــگاه های کشــور آغاز شده که فروش 
این نوع کاتالیست بالغ بر ۵۰۰ میلیون یورو و سودآوری با 

۵۰.۰۰۰.۰۰۰ یورو در سال خواهد بود. همچنین این شرکت 
برای اولین بار در کشور و با بودجه ای بالغ بر ۲میلیون یورو 
هزینه های تحقیقاتی و پس از ۵ سال تحقیق و فناوری موفق 
به تولید کاتالیست تبدیل استیلن در جریان اتیلن )استیلن 
کانورتور( شده است. این شرکت مقدار ۱۰۰ تن کاتالیست 

جهت تحویل به پتروشیمی گچساران تولید کرده است.
تولید این نوع کاتالیست توسط این شرکت توانسته نیاز ۳ 
مجموعه پتروشیمی کشور از جمله پتروشیمی های بندرامام، 
پتروشیمی ایلام و پتروشیمی امیرکبیر را برطرف کند. میزان 

ارزبری وارداتی این محصول حدود ۱۰ میلیون یورو است.
این شــرکت با ســاخت این نوع کاتالیســت در واقع نیاز 
استراتژیک پتروشیمی ها را برای نخســتین بار در کشور 
برطرف کرده و ایران در جمع ۵ کشــور سازنده کاتالیست 

استیلن در جریان اتیلن قرار گرفته است.

این شــرکت همچنین اقدام به تولید بار اول »کاتالیست 
ایزپمریراســیون زایلن ها و اتیلن بنزن به پارازایلین« برای 
اولین بار در کشــور کرده که ۵ میلیون یــورو هزینه های 
تحقیقاتی آن بــوده و پس از ۶ ســال تحقیــق و فناوری 
 در شرکت پتروشــیمی بوعلی سینا اســتفاده و بارگیری 

شده است.
حجم تولید اولیه مقدار ۷۶ تن برای شــرکت پتروشیمی 
بوعلی سینا بوده و میزان ارزبری وارداتی آن حدود ۲۵ میلیون 
یورو برآورد می شود. کاربرد این محصول در سنتز و ارتقای 
فرآورده های راهبردی پتروشیمی مانند ساخت بنزین است.

یکی دیگر از محصولات این شرکت که برای اولین بار تولید 
شده، »کاتالیست اتیلن اکساید« نام دارد؛ بودجه و هزینه های 
تحقیقاتی آن بالغ بر ۵ میلیون یورو بوده و پس از ۱۳ سال 
تحقیق و فناوری و سرمایه گذاری حدود ۵۰ میلیون یورویی، 

خط تولید صنعتی آن با ظرفیت ۵۰۰ تن در سال راه اندازی 
شده است. صرفه جویی ارزی ســالانه این محصول ۲۰۰ 
میلیون یورو بوده و زمینه صادرات این محصول به روسیه 
بر اساس مذاکرات و تاییدیه فنی صادر شده از طرف شرکت 

روسی فراهم شده است.
همچنین این شرکت با پتروشــیمی مروارید برای تولید و 
بارگیری سالیانه ۱۰۰ تن قراردادی منعقد کرده است و این 
کاتالیست در پتروشیمی های مارون، بوشهر، اراک و فرسا 

شیمی نیز کاربرد دارد.
کاربرد اصلی و کلیدی این کاتالیست ها در صنعت نفت و گاز 
است؛ نفت خام باید در برش های مختلف تصفیه شود و یا 
فرآیندهای مختلفی روی برش های مختلف نفتی انجام شود 
و این شرکت نیز برای هر فرآیندی، کاتالیست مربوط آن را 

تولید کرده است.

اقتدار فناورانه با کمک دانش بنیان های حوزه سلامت

شبکه اجتماعی ایلان ماسک ۱۰ میلیون کاربر اضافه کرد

یک گزینه حریم خصوصی مهم به واتس اپ اضافه شد

نانوکاتالیست ایرانی به روسیه صادر می شود

ارتقای فرآورده های پتروشیمی با تولید دانش بنیان ها 
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کشاورزي

هر کشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات کشــاورزی جهــان نیاز به 
پیش شرط هایی برای موفقیت دارد. یکی 
از این پیش شــرط ها تجهیز زمین های 
کشاورزی به سیستم مکانیزاسیون است. 
افزایش سطح زیر کشت محصولات کشاورزي، مهم ترین راهکار 
توسعه بخش کشاورزي اســت که موجب توسعه یافتگي کشور 
مي شــود. از جمله مشکلاتي که کشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تکنولوژي هاي نوین در این عرصه 
است. نزدیک به نیم قرن از سرآغاز ماشینی شدن کشاورزی ایران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مکانیزاسیون کشاورزی در کشور 
نــابــسـامـان است، هرچند این مسئله تازه ای نیست. به گفته 
برخي از کارشناسان میزان تزریق ماشین آلات به بخش کشاورزی 
در سال های اخیر نه تنها باعث تحقق برنامه های مکانیزاسیون نشده، 
بلکه جوابگوی میزان استهلاك ماشین آلات موجود نیز نبوده است. 
در این بین عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحیح و عدم وجود 
انگیزه کافی برای پذیرش مکانیزاسیون با چاشنی ترس از هزینه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا کشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسیر پیشرفت جامعه کشاورزان صنعتی جدا کند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
یکي از کارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزایش 
تولید محصولات کشــاورزي، افزایش ســطح زیر کشت، کاهش 
هزینه هاي تولید و آسان شدن فعالیت کشــاورزي را از مهم ترین 
مزایاي استفاده از ماشین آلات در کشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي 
به »کسب وکار« مي گوید: در صورت ورود مکانیزاسیون به کشاورزي 
اولا منابع موجود در این بخش بهره وري بیشتري پیدا مي کند ثانیا با 
توسعه مراکز متعدد تولید، نگهداري و تعمیر ماشین آلات کشاورزي 
اشتغالزایي و کسب درآمد نیز افزایش مي یابد. این کارشناس حوزه 
کشاورزي درباره وضعیت نابسمان مکانیزاسیون کشاورزي در کشور 
می گوید: تحریم، باعث عقب ماندگی ایران درباره مکانیزاســیون 
کشاورزی شده است و در حال حاضر نیز یک سری ادوات دیجیتالی 
وارد بازار جهانی شده که ریزش های کمتری دارند اما به دلیل تحریم، 
ایران نمی تواند از این ادوات اســتفاه کند. وي دیگر مشکلات این 
حوزه را وجود قطعات چینی در بازار مي داند که از کیفیت پایینی 
نیز برخوردار هستند و معتقد است که تحقیقات کارشناسان آب و 
منابع طبیعی نشان می دهد ضریب مکانیزاسیون و سرمایه پشتیبان 

سرانه در شرایط خوبی قرار ندارد، به طوریکه در این حوزه لبنان نیز 
نسبت به ایران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به این موضوع که اکنون 20 درصد جمعیت شاغلان 
کشاورزی، حدود 12 درصد تولید ناخالص داخلی را تامین می کنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی میزان درآمد سرانه فعالان بخش کشاورزی 
حدود 60 درصد سایر بخش هاست؛ مسئله ای که نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پایین بودن درآمد سرانه و نبود امکان ایجاد پس انداز 
و در نهایت نبود امکان سرمایه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشارکت در توسعه بخش اقتصادی است. این کارشناس در ادامه با 
بیان این موضوع که: متاسفانه بخش کشاورزی ما با پدیده اشتغال 
ناقص، بیکاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گوید: در 
این بخش، تعداد زیادی از شــاغلین قادر نیستند ساعات اشتغال 
مفید سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول کار برسانند. 
این فعال بخش کشــاورزی معتقد اســت: اگر در کنار توســعه 
مکانیزاسیون و یکپارچه سازی اراضی و تولید رقابتی، به تامین کار 
مفید و کامل بخش کشاورزی بیندیشیم، پتانسیل اشتغال واقعی 
بخش، بسیار کمتر از میزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی کشاورزی در کنار افزایش تولیدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی وابسته به کشارزی 

را ایجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف کند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مکانیزاسیون کشاورزی، عاملی اساسی و تاثیرگذار 
بر تولید و صادرات محصولات کشاورزی است. این کارشناس معتقد 
است که افزایش تولید محصولات کشاورزی در واحد سطح و بهبود 
کیفیت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سایه مجهز شدن 
به وسایل و امکانات پیشــرفته و به موازات آن تقویت مدیریت ها 
امکان پذیر است. وي در ادامه با بیان این مطلب که هنوز در جهت 
مکانیزاسیون کشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شیوه 
کاشت، داشت و برداشت در کشــاورزی به شکل سنتی می باشد، 
تاکید مي کند که روش سنتی ضمن کاهش تولید در واحد سطح، 

سبب افزایش قیمت تمام شده محصولات کشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مکانیزاسیون کشاورزی را وسعت کوچک 

زمین های کشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به کارگیری شیوه نوین و یا 
به عبارت بهتر مکانیزاسیون کشاورزی در زمین های کوچک امکان پذیر 
نبوده و اگر امکاناتی نیز برای آن فراهم شــود، از نظر اقتصادی مقرون 
 به  صرفه نخواهد بود، چراکه سبب کاهش قیمت تمام شده محصولات 

کشاورزی نخواهد گردید. این کارشــناس در ادامه دلیل عدم استقبال 
کشــاورزان از مکانیزه کردن زمین هاي خود را این گونه عنوان مي کند: 
کشاورزان از نظر مالی به شدت زیرفشار هســتند و بازاری برای خرید 
ماشــین آلاتی که بخواهند از کشــور وارد کنند وجود ندارد و از همه 

مهم تر اینکه زمین های کشاورزی ما به صورت خرد هستند و استفاده 
از ماشین آلات مشــکلات خود را دارد چراکه برای انجام مکانیزاسیون 
زمین های کشاورزی نیاز به زمین های وسیع است و از آنجا که زمین های 

کشاورزی ما خرد هستند، مکانیزاسیون برای آنها پرهزینه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانیزاسیون؛  رمز موفقیت کشاورزی

تولید میوه هــاي خشــک به عنوان 
نمونه اي از فعالیــت صنایع تبدیلي، 
مي توانــد موجــب رونق صــادرات 
غیرنفتي شــود. بــه گفتــه برخي از 
کارشناسان، ایران بعد از ترکیه دومین 

تولید کننده و صادرکننده میوه هاي خشک در جهان است.
 قبل از ورود صنعت بســته بندي، میوه هاي خشک به صورت 
فله اي و با بیل یا پارو در گوني هاي کنفــي ۳0تا ۵0 کیلویي 
وارد بازار مصرف مي شــد و تجارت آن اســم و رسمي نداشت 
اما در حال حاضر خرید و فروش میوه هاي خشــک تبدیل به 
یک تجارت جهاني گران قیمت شــده و ماشــین هاي مدرن 
خشک کن و ظرافت بســته بندي کشــمش و هلو و شفتالو، 
کســب و کار خشــکبار ایران را پرآوازه و افراد مشغول در این 
حوزه را ثروتمند کرده است اما انگار این ثروت فقط شامل حال 
صادرکننده ها مي شود و فروشــنده های داخلي این محصول 
گران قیمت باید چشم انتظار مشــتري، به در مغازه اش چشم 

بدوزد.
 براساس آمار ســازمان گمرك خشکبار ایران ۴ قلم پرمصرف 
دارد: خرما که 10درصد از تولید آن صادر مي شود ، دومین قلم 

خشکبار صادراتي پسته است و بعد کشمش و انجیر. 
اقلام دیگر مثل مغز گردو و بادام، برگه زردآلو، قیســي و هلو 
بیشــتر مصرف داخلي دارد  و چیزي حدود  ۵ تا 10 درصد  آن 

صادر مي شود. 
روش خشک کردن همواره در دســتور کار باغداران متداول 
بوده چون از نظر اقتصادي لازم ترین کاري بودکه با آن مي شد 
از ضایعات حداکثري جلوگیري کرد، خشــک کردن میوه به 
روش سنتي از قدیم ترین ایام در جغرافیاي ایران امري عادي 

و همگاني بود. 
در دماوند و روستاهاي اطراف آن درباره سیب درختي همچنین 
کارهایي انجام مي شــود. صنعت و تجارت خشکبار، در 2دهه 
اخیر رشد چشمگیري داشته است البته خرید این نوع میوه ها 

براي خریدار گران است. 

    كسادي بازار داخلي ميوه هاي خشك
مصطفي احمدي؛ رئیس اتحادیه خشــکبار درباره گراني میوه 
خشــک به »کســب وکار« مي گوید: به دلیل هزینه زیاد براي 
فرآوري و تولید و کم شدن زیاد حجم میوه، این محصول خیلي 
گران است. وي ادامه مي دهد: بازار فروش میوه خشک در داخل 
خیلي رونقي ندارد، بیشترین فروش این محصول براي صادرات 
است. به ویژه در فصل بهار و تابستان که همه میوه ها  تر و تازه شان 
در بازار وجود دارد و میوه هاي خشک در آجیل فروشي ها خاك 

مي خورند.
 احمدي در ادامه با بیان  این که خرید میوه خشک در بین مردم 
هم جا نیفتاده اســت و هم قیمت تمام شــده اش آنقدر گران 
است که قدرت خرید را از مردم مي گیرد، ادامه مي دهد: بیشتر 
میوه خشک ما به عنوان ســوغات به خارج فرستاده مي شود و 

مصرف داخلي این محصول حکم طلا را دارد. 

وي که خود نیز فروشــنده خشکبار اســت، درباره فروش  این 
محصولات در بازار داخــل مي گوید: درواقع ما ســود چنداني 
از فــروش ایــن محصــول نداریم و فــروش اصلي مــا همان 
آجیل اســت و از میوه خشــک پولي براي مــا درنمي آید. این 
میوه هاي خشــک که هدف از تولید آنها جلوگیري از هدررفت 
 محصولات کشــاورزي بوده، اکنون جزو تنقلات اشــرافي به 

حساب مي آید. 
رئیس اتحادیه خشکبار معتقد است که بازار خشکبار مي تواند 
بازوي توانایي براي کشاورزي باشد و ادامه مي دهد: بزرگ ترین 

مشکل کشاورزي ایران ضایعات فراوان در گذشته بوده است. 

انجیرهاي باغداران گاه تا دو سومش ضایعات مي شده است اما 
وجود این صنعت مي تواند زمینه اقتصادي بهتري براي باغداران 

فراهم کند. 
 

    ميوه هاي وارداتي بي كيفيت هستند
جلال بهرادمهر؛ یکي از تولیدکنندگان و کارشــناس میوه هاي 
خشک در تهران درباره بازار میوه هاي خشک به »کسب وکار« 
مي گوید: از زمان شکل گیري این بازار به صورت صنعتي حدود 
هشت سال مي گذرد در صورتي که بازار سنتي این محصولات، 
قدمتي 70 ساله دارد. وي ادامه مي دهد: 10 قلم میوه متشکل از 

سیب، هلو، خرمالو، انجیر، موز، آلو، کیوي، آناناس و... بخش اصلي 
بازار میوه هاي خشک را تشکیل مي دهند و به تازگي میوه هاي 
جدیدي نیز به این اقلام اضافه شده و مجموعه میوه هاي خشک 
مورد استفاده در این بازار را به حدود ۳0 قلم افزایش داده است. 
بهرادمهر، درباره واردات این میوه ها مي گوید: واردات میوه هاي 
خشک عموما از کشــورهاي تایلند، فیلیپین، چین و... صورت 
مي گیرد و این میوه هاي خشــک وارداتي، کیفیت نمونه هاي 
داخلي را نداشته و اصولا قابل مقایسه با نمونه هاي ایراني نیست.
 به گفته این تولید کننده میوه هاي خشک شده ایراني با همان 
طعم طبیعي میوه ارائه مي شــود اما میوه هاي وارداتي بیشــتر 

فرآوري شده و همراه با شکر و افزودني ها بوده و قیمت تمام شده 
آن یک سوم نمونه هاي ایراني است. 

بهرادمهر در ادامه بــر این موضوع تاکید مي کنــد: نمونه هاي 
ایراني از خارجي کاملا قابل تشخیص است و حتي از نظر ظاهر 
نیز تفاوت فاحشي دارند و از این نظر غیرقابل تقلب است. قطر 
میوه هاي خشک وارداتي ضخیم تر بوده و این میوه ها سنگین تر 
از میوه هاي ایراني هستند و از نظر طعم و مزه نیز غیرقابل قیاس 
با میوه هاي خشک ایراني هستند. وي در ادامه مي گوید: واردات 
میوه هاي خشک هم به صورت میوه هاي مخلوط و هم به صورت 

میوه تک  صورت مي گیرد. 

خشكبارميتواندبازويتواناييبرايکشاورزيباشد

خاک خوري میوه هاي خشک در بازار داخلي
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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مدیرکل منابع طبیعی ایلام؛ 
توسعه زراعت چوب، راهکاری مهم 

برای حفاظت از جنگل می باشد
 ایلام- مدیرکل منابع طبیعــی ایلام با بیان 
اینکه توسعه زراعت چوب، راهکاری مهم برای 
حفاظت از جنگل می باشد گفت: این طرح در 

دستور کار این سازمان قرار دارد.
ابراهیم پیرزادیان اظهار داشــت: به منظور 
استفاده بهینه از منابع آبی و خاکی استان با 
مشــارکت مردم طرح مذکور اجرایی خواهد 

شد
وی افزود: عمده فعالیت های اجرایی این طرح 
شامل؛ توسعه زراعت چوب به منظور دستیابی 
به تأمین چوب کشور برای مصارف مورد نظر 
در صنایع چوب و درودگــری ها و همچنین 
کاهش برداشــت چوب از سطح جنگل های 

طبیعی می باشد.
مدیرکل منابــع طبیعی ایــلام  گفت: طرح 
توســعه زراعت چوب عمدتاً در سطح اراضی 
مشــخص و مســتثنیات مردم و با مشارکت 
بخش های غیردولتی بــرای حصول به افق 
تولید ســالیانه ۱۴ میلیون مترمکعب چوب 

پیگیری و اجرا می گردد.

مدیرکل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
مازندران خبر داد:

انجام بیش از 4هزار بازرسی از 
کارگاه های پر خطر در مازندران

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران، 
گفت: در هشــت ماهه امســال ۴۰۵۶ مورد 
بازرسی از کارگاه های پر خطر در استان انجام 

گرفته است.
علی باقری در کارگاه آموزشی بررسی حوادث 
ناشــی از کار ویژه اســتان های مازندران و 
گلستان با هدف گزارش نویسی حوادث ناشی 
از کار و مباحث حقوقی مرتبط با آن با اشاره 
به اینکه بازرســان کار، ماموریت و مسئولیت 
سنگینی دارند به طوریکه فصل چهار قانون 
کار به این حوزه اختصاص داده شــده است، 
اظهار کرد: نقطه ارتبــاط اصلی بین دولت و 

بنگاه های اقتصادی هستند.
وی بیان کرد: حضور بازرسان کار در واحدهای 
کارگــری باید موجب قوت قلــب کارگران و 
کارفرمایان باشد و اقدامات آنها باید در مسیر 

توسعه تولید باشد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
تصریح کرد: ضرورت دارد بازرسان در صورت 
مشاهده شرایط ناایمن و پرخطر ضمن ابلاغ 
رفع نواقص به کارفرمایان در صورت عدم رفع 
جهت صیانت از نیروی کار اقدامات قانونی را 

انجام دهند.
باقری ادامه داد: وضعیــت عملکردی حوزه 
بازرســی کار مازندران مطلوب اســت و در 

جایگاه برترین های کشور قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه در هشــت ماه امسال با 
هدف نظارت بر حســن اجرای مقررات ۱۱ 
هزار و ۵۷۳ مورد بازرســی انجام شده است، 
گفت: در این مدت ۴۰۵۶ مورد بازرســی از 
کارگاه های پر خطر در استان صورت گرفته 

است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
از فعال بودن ۷۰۰ کمیته حفاظت و بهداشت 
کار فعال در اســتان خبر داد و افزود: ۹۳۵۰ 
پرونده در کمیته های استانی مشاغل سخت و 

زیان آور بررسی شده است.
این مســئول با اشــاره به برگزاری ۳۹ هزار 
و ۹۵۶ نفرســاعت دوره  آمــوزش عمومی و 
تخصصی ایمنی و حفاظت فنی در اســتان، 
خاطرنشــان کرد: در هشــت ماهه امســال 
۸۴۱ فقره گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی 

پیمانکاران صادر شده است.
باقری از ۱۴۵ مورد بازدید از وضعیت ایمنی 
و حفاظت فنی دســتگاه ها و تجهیزات خبر 
داد و گفت: در این مدت ۳ هزار و ۶۳۲ مورد 
بازرسی از اشتغال اتباع خارجی در کارگاه ها 

انجام شده است.

خبر

رئیس مرکز پژوهش های 
شــورای اســلامی شهر 
اصفهان گفــت: مدیریت 
اســتان باید متولی اجرای 
کامل پروژه رینگ چهارم 
شود. به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، مصطفی نباتی نژاد با اعلام این خبر گفت: 
مســئله اصلی پروژه رینگ چهارم، شهرداری ها و 
بخش هایی از شهرستان های مجاور است که درگیر 
این پروژه شــده اند، اما به دلایل مختلف از جمله 

محدودیت منابع، این پروژه اولویت آن ها نیست.
او با اشاره به اعتبارات شهرداری اصفهان و هزینه کرد 
بخشــی از این اعتبارات برای تکمیل پروژه رینگ 

چهارم افزود: به دلیل مباحث کارشناسی در زمینه 
ترافیک، ســایر این اعتبارات باید صرف پروژه های 
دیگر در حوزه ترافیک از جمله توسعه حمل ونقل 
عمومی، احداث زیرگذر و روگذرها داخل شــهر و 

زیرساخت مترو شود.
رئیس مرکز پژوهش های شــورای شهر اصفهان با 
بیان اینکه مدیریت استان باید متولی اجرای کامل 
رینگ چهارم شود، تأکید کرد: در صورت احداث این 
پروژه که مهم ترین هدف آن کاهش آلودگی هوای 
معابر مرکزی شهر اصفهان است، تردد خودروهای 
باری و عبوری در رینگ سوم باید هزینه بر باشد و 
برای آن ها عوارض عبور در نظر گرفته شود تا از این 
طریق بتوانیم در کنار اعتبــارات به تکمیل پروژه 
بپردازیم؛ البته خلأهای قانونــی این روند نیز باید 

رفع شود.

رئیس مرکز پژوهش های شورای شهر اصفهان:

مدیریت استان متولی اجرای کامل رینگ چهارم شود

مدیرکل بازرسی کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خبر داد:

تحقق ۱۰۰ درصدی برنامه های 
تحولی اداره کل بازرسی وزارت 

کار در ۶ ماهه نخست امسال
 مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: برنامه های تحولی اداره کل بازرسی 
کار در ۶ ماهه نخست امسال ۱۰۰ درصد محقق 

شده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی مازندران، احمدرضا پرنده در بازدید از 
شرکت فولاد ماشین نکا با اشاره به اینکه جمهوری 
اسلامی ایران به مقاوله نامه ایمنی و بهداشت شغلی 
شماره ۱۵۵ سازمان بین المللی کار پیوسته است، 
اظهار کرد: فرایند الحاق جمهوری اسلامی ایران 
به این مقاوله نامه پس از طی گام های قانونی و با 
حمایت شرکای اجتماعی به سرانجام رسیده است.
وی با اعلام اینکه کلیه شاغلین در تمام دستگاه ها 
و بنگاه های اقتصادی مشــمول مقررات ایمنی و 
بهداشت شغلی هستند، تصریح کرد: چشم انداز 
جمهوری اسلامی ایران برای اجرای این مقاوله نامه 
ما را به این سمت سوق می دهد که با وظایفی که 
برای کلیه وزارتخانه ها، ســازمان ها و بنگاه های 
اقتصادی پیش بینی شــده است که تمام فرآیند 

ایمنی و بهداشت شغلی رعایت شود.
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به اینکه وظایف دستگاه هایی 
مانند صداو وسیما)اطلاع رسانی و توسعه فرهنگ 
ایمنی(، وزارت علوم)برنامه ریزی جذب دانشجویان 
در رشته های تخصصی مرتبط با ایمنی و بهداشت 
حرفه ای(، آموزش و پرورش)تدوین کتب درسی 
با محتوای ایمنی و بهداشت حرفه ای برای دانش 
آموزان جهت ایجــاد فرهنگ ایمنــی( و وزارت 
بهداشت)سیاست گذاری و برنامه ریزی در حوزه 
ایجاد شرایط بهداشــتی در محیط کار ، کنترل 
عوامل زیان آور محیط کار و بیماری های شغلی( در 
مقاوله نامه ایمنی و بهداشت شغلی مشخص شده 
است، ادامه داد: با توجه به اینکه مقاوله نامه ایمنی 
و بهداشت شغلی از بهمن ماه امسال باید حتما در 
ایران اجرایی شود کارگروه های تخصصی در وزارت 

کار تشکیل شده است.
پرنده بیان کرد: اســتفاده از ظرفیت تشکل های 
کارگری و کارفرمایی در ارتقای ایمنی کارگاه های 
کشور و مشــارکت آن ها در برنامه های ایمنی و 

بهداشت کار در دستورکار وزارت کار قرار دارد.
این مسئول خواستار مشــارکت تمام دستگاه ها 
برای ارتقای ایمنی در ســطح کشور شد و گفت: 
بازرسی های ایمنی از واحدهای تولیدی و صنعتی 

درراستای صیانت از نیروی کار باید افزایش یابد.
وی  با اشــاره به اینکه اداره کل بازرسی کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی دو برنامه محوری را 
برای حفظ و صیانت از نیروی کار دنبال می کند؛ 
خاطرنشــان کرد: کمیته های حفاظت ایمنی و 
بهداشــت کار در کارگاه های بــالای ۲۵ نفر باید 

تشکیل شود.
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از تشــکیل ۲۵ هــزار کمیته حفاظت 
ایمنی و بهداشت کار در کشــور خبر داد و افزود: 
۱۰۰ هزار کارگاه با نیــروی کار بالای ۲۵ نفر در 

کشور فعال هستند.
وی ادامه داد: برنامه بازدید از کارگاه های پرخطر 
صد در صد محقق شده و ۶۵ هزار کارگاه پرخطر 
توسط بازرسان کار در سطح کشور مورد بازرسی 

قرار گرفته است.
این مسئول با اعلام اینکه دانشگاه ها و وزارت علوم 
در جذب دانشجو در رشته های ایمنی و بهداشت 
شغلی کمک کنند، بیان کرد: در برخی از استانها با 
کمبود فارغ التحصیل در این رشته مواجه هستیم.

پرنده تصریح کرد: در حال حاضر در کل کشور  ۸۰۰ 
بازرس کار فعالیت داشته به دنبال این هستیم که 
با همین ظرفیت بهترین صیانت از نیروی کار را در 
بیش از یک میلیون و سیصد هزلر کارگاه داشته 

باشیم.
وی بازرســی از کارگاه های پرخطر را در اولویت 
دانســت و ادامه داد: نیروی های بازرس به نقاط 

هدف اعزام می شوند.
پرنده راه موفقیــت در ارتقای ایمنی کشــور را 
مشارکت بخشــهای اقتصادی و تاسیس کمیته 
حفاظت ایمنی در داخل کارگاهها،و خود ارزیابی 
ایمنی در درون واحدهای اقتصادی وارایه گزارش 

به دستگاههای نظارتی دانست
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به اینکه تا پایان امســال باید 
۱۴۰ هزار بازرسی از واحدهای پرخطر در سطح 
کشور انجام شود، اظهار کرد: در شش ماه نخست 
امسال ۱۰۰ درصد برنامه تحولی در بازرسی ها از 

کارگاه های پرخطر تحقق پیدا کرده است.
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استان ها

   ایلام- مدیرعامل شرکت گاز ایلام گفت: میزان 
مصرف گاز در استان نزدیک ۵ میلیون متر مکعب 
در روز بوده که می طلبد آحاد مختلف مردم صرفه 

جویی در مصرف گاز را جدی بگیرند.
محمود کشاورز با اشــاره به اینکه میزان مصرف 

گاز در استان بر اساس پیک مصرف سال گذشته 
نزدیک ۵ میلیون متر مکعب در روز بوده اســت 
اظهار داشت: در استان بیش از ۲۱۱ هزار مشترک 
گاز در بخش خانگی وجود دارد. وی افزود: با توجه 
به اینکه تغییر و افزایش تعرفه گاز از سال گذشته 
آغاز شده و تعرفه های فصل سرد در سال جاری از 
۱۵ آذر ماه بر اساس اقلیم بندی شهرستان ها وارد 

قبوض گاز مصرفی مشترکین خواهد شد.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام هدف اصلی 
افزایش تعرفه گاز را کاهش مصرف گاز دانســت 
و تصریح کــرد: افزایش تعرفــه گاز طبق مصوبه 
مجلس شورای اســلامی انجام می شود و در این 
زمینه اطلاع رسانی های لازم صورت گرفته است.

کشاورز اضافه کرد: اگر مشــترکین گاز در اقصی 
نقاط استان بین ۱۰ تا۳۰ درصد مصرف گاز خود 

را نسبت به سال گذشــته کاهش دهند به میزان 
۵ برابر هزینه تمام شــده و فرآورش تولید هر متر 

مکعب گاز  پاداش دریافت خواهند کرد.
وی با بیان اینکه مشترکین گاز مصرفی در تعداد 
۱۲ پلکان دســته بندی شــده اند، یادآور شد: ۳ 
پلکان ابتدایی این دســته بنــدی را ۷۰ درصد 
مشترکان استان تشــکیل داده اند که ۴۴ درصد 
گاز را مصرف می کنند و پلکان های۴ تا ۷ که ۲۰ 
درصد مشترکین هستند دارای ۳۵ تا ۴۰ درصد 
مصرف گاز در فصل ســرما را شــامل می شوند، 
ضروریست این مشــترکین با صرفه جویی ضمن 
قرار گرفتن در پلکان پایین تر در تامین گاز پایدار 

برای زمستان مشارکت فعالی داشته باشند.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام با اشاره به 
اینکه بالاترین مصرف گاز استان در بخش خانگی 

صورت می گیرد، ادامه داد: اگر ۲۰ درصد از مصرف 
گاز استان صرفه جویی شود به میزان قابل توجهی 
گاز برای مصرف در بخش صنعت اختصاص پیدا 
خواهد کرد. وی با اشاره به اینکه خانواده های تحت 
پوشش نهاد های حمایتی تا ۳ پلکان اول گاز بهای 
آنان رایگان اســت، مطرح کرد: بیشترین مصرف 
گاز در ایلام در تابســتان مربوط به صنایع عمده 
بوده و در زمستان صنایع کوچک و خانگی مصرف 

کنندگان غالب هستند.
کشاورز یادآور شد: در راســتای کاهش مصرف 
گاز در استان تعداد ۴۵۰ موتورخانه شامل منازل 
شخصی، دستگاه های دولتی، مدارس و مصارف 
خانگی کاملًا بهینه سازی شده که این اقدام کاهش 
۱۰ تا ۳۰ درصدی مصرف گاز را در این تأسیسات 

به همراه داشته است.

 مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفــت: برنامه های تحولــی اداره کل 
بازرسی کار در ۶ ماهه نخست امسال ۱۰۰ درصد 

محقق شده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی مازندران، احمدرضا پرنده در بازدید از 
شرکت فولاد ماشین نکا با اشاره به اینکه جمهوری 
اســلامی ایران به مقاوله نامه ایمنی و بهداشــت 
شغلی شماره ۱۵۵ سازمان بین المللی کار پیوسته 
است، اظهار کرد: فرایند الحاق جمهوری اسلامی 
ایران به این مقاوله نامه پس از طی گام های قانونی 
و با حمایت شرکای اجتماعی به سرانجام رسیده 

است.
وی با اعلام اینکه کلیه شاغلین در تمام دستگاه ها 
و بنگاه های اقتصادی مشــمول مقررات ایمنی و 

بهداشت شغلی هستند، تصریح کرد: چشم انداز 
جمهــوری اســلامی ایران بــرای اجــرای این 
مقاوله نامه ما را به این ســمت سوق می دهد که 
با وظایفی که برای کلیه وزارتخانه ها، ســازمان ها 
و بنگاه های اقتصادی پیش بینی شــده است که 

تمام فرآیند ایمنی و بهداشت شغلی رعایت شود.
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به اینکه وظایف دستگاه هایی 
مانند صــداو وسیما)اطلاع رســانی و توســعه 
فرهنگ ایمنی(، وزارت علوم)برنامه ریزی جذب 
دانشجویان در رشته های تخصصی مرتبط با ایمنی 
و بهداشــت حرفه ای(، آموزش و پرورش)تدوین 
کتب درسی با محتوای ایمنی و بهداشت حرفه ای 
برای دانش آموزان جهت ایجاد فرهنگ ایمنی( و 
وزارت بهداشت)سیاست گذاری و برنامه ریزی در 
حوزه ایجاد شرایط بهداشتی در محیط کار ، کنترل 
عوامل زیان آور محیط کار و بیماری های شغلی( در 
مقاوله نامه ایمنی و بهداشت شغلی مشخص شده 
است، ادامه داد: با توجه به اینکه مقاوله نامه ایمنی 
و بهداشت شــغلی از بهمن ماه امسال باید حتما 
در ایران اجرایی شــود کارگروه های تخصصی در 

وزارت کار تشکیل شده است.
پرنده بیان کرد: اســتفاده از ظرفیت تشکل های 
کارگری و کارفرمایی در ارتقای ایمنی کارگاه های 

کشور و مشــارکت آن ها در برنامه های ایمنی و 
بهداشت کار در دستورکار وزارت کار قرار دارد.

این مسئول خواستار مشــارکت تمام دستگاه ها 
برای ارتقای ایمنی در ســطح کشور شد و گفت: 
بازرسی های ایمنی از واحدهای تولیدی و صنعتی 

درراستای صیانت از نیروی کار باید افزایش یابد.
وی  با اشاره به اینکه اداره کل بازرسی کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی دو برنامه محوری را 
برای حفظ و صیانت از نیروی کار دنبال می کند؛ 
خاطرنشــان کرد: کمیته های حفاظت ایمنی و 
بهداشــت کار در کارگاه های بــالای ۲۵ نفر باید 

تشکیل شود.
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از تشــکیل ۲۵ هــزار کمیته حفاظت 
ایمنی و بهداشت کار در کشــور خبر داد و افزود: 
۱۰۰ هزار کارگاه با نیــروی کار بالای ۲۵ نفر در 

کشور فعال هستند.
وی ادامه داد: برنامه بازدید از کارگاه های پرخطر 
صد در صد محقق شده و ۶۵ هزار کارگاه پرخطر 
توسط بازرسان کار در سطح کشور مورد بازرسی 

قرار گرفته است.
این مسئول با اعلام اینکه دانشگاه ها و وزارت علوم 
در جذب دانشجو در رشته های ایمنی و بهداشت 
شغلی کمک کنند، بیان کرد: در برخی از استانها با 

کمبود فارغ التحصیل در این رشته مواجه هستیم.
پرنده تصریح کرد: در حال حاضر در کل کشــور  
۸۰۰ بازرس کار فعالیت داشــته بــه دنبال این 
هســتیم که با همین ظرفیت بهترین صیانت از 
نیروی کار را در بیش از یک میلیون و سیصد هزلر 

کارگاه داشته باشیم.
وی بازرســی از کارگاه های پرخطر را در اولویت 
دانســت و ادامه داد: نیروی های بازرس به نقاط 

هدف اعزام می شوند.
پرنده راه موفقیــت در ارتقای ایمنی کشــور را 
مشارکت بخشــهای اقتصادی و تاسیس کمیته 
حفاظت ایمنی در داخل کارگاهها،و خود ارزیابی 
ایمنی در درون واحدهای اقتصادی وارایه گزارش 

به دستگاههای نظارتی دانست
مدیرکل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به اینکه تا پایان امســال باید 
۱۴۰ هزار بازرسی از واحدهای پرخطر در سطح 
کشور انجام شود، اظهار کرد: در شش ماه نخست 
امسال ۱۰۰ درصد برنامه تحولی در بازرسی ها از 

کارگاه های پرخطر تحقق پیدا کرده است.
پرنده از کاهش ۱۴ درصدی حوادث ناشی از کار در 
کشور در سال گذشته نسبت به سال قبل آن خبر 
داد و گفت: خدمت کردن به حوزه صیانت از نیروی 

کار به عنوان یک اصل در اولویت قرار دارد.

سعید شهلی شهردار قدس ضمن اشاره به اجرای ۲۴۰ 
هزار مترمربع روکش آسفالت معابر سطح شهر در ۸ 
ماهه اخیر، از بهسازی خیابان سیمرغ )کوشان طیور( با 
عملیات روکش آسفالت مکانیزه به مساحت تقریبی ۹ 
هزار مترمربع و همچنین جدولگذاری و هدایت آب های 

سطحی در این معبر توسط شهرداری قدس خبر داد.
قدس- زهرا قره باغی- بشارت نو: شهلی در تشریح این 
خبر گفت: با حمایت اعضای محترم شورای اسلامی، در 
سال جاری اعتبار خوبی برای ساماندهی معابر تخصیص 
داده شــده اســت که بحمدالله از ابتدای سال جاری 

تاکنون در مساحتی بالغ بر ۲۴۰ هزار مترمربع عملیات 
روکش آســفالت با اولویت محله های کم برخوردار و 
مناطق دارای اولویت توسط شهرداری قدس اجرایی 

شده است.
 وی افــزود: مضــاف بر اجــرای روکش آســفالت، 
جدولگذاری و ساماندهی هدایت روان آب های سطحی 
و همچنین پیاده روسازی در راستای ساماندهی معابر 

اجرایی شده است. 
 شــهردار قدس ضمن اشــاره به تحقق وعده نهضت 
آســفالت در شــهرقدس، عنوان کرد: در سال جاری 

معابری همچون شــهرک فرزان که در ســال های 
اخیر اجــرای روکش آســفالت آن جــزو مطالبات 
اصلی شهروندان محسوب می شد توسط شهرداری 
ساماندهی و آسفالت و همچنین معابری که آسفالت 
 فرســوده و غیر اســتانداردی داشــتند نیــز مرمت 

و بهسازی گردید.
 شــهلی خاطرنشــان کرد: در همین راســتا پس از 
زیرسازی اولیه و جدولگذاری، عملیات روکش آسفالت 
خیابان سیمرغ )کوشان طیور( با مساحتی بالغ بر ۹هزار 

مترمربع توسط شهرداری قدس در حال انجام است

 مدیریت انرژی هلدینگ پتروپالایــش اصفهان برای 
نخســتین بار در ســومین ممیزی تخصصی فنی – 
سیستمی انرژی پالایش و پخش کشور، بالاترین رتبه 

را به خود اختصاص داد.
به گــزارش روابــط عمومــی و بین الملــل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان، مدیریت انــرژی هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان برای نخســتین بار در ســومین 
ممیزی تخصصی فنی – سیســتمی انرژی پالایش و 
پخش کشــور شــامل حوزه های  واحدهای فرایندی، 

کوره های فرایندی، تولید و توزیع بخار، فلرینگ، تولید 
 )ISO۵۰۰۰۱( و توزیع برق، و سیستم مدیریت انرژی

رتبه اول را به خود اختصاص داد.
رضا بهرامی، مدیر انرژی هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
در این ارتباط اظهار کرد: در راستای فعالیت های انجام 
شده در حوزه انرژی و حمایت های بی دریغ مدیرعامل و 
تلاش مستمر مسئولان و کارکنان خدوم این شرکت در 
رابطه با صرفه جویی و بهینه سازی مصارف انرژی، برای 
نخستین بار موفق به کســب بالاترین رتبه در سومین 

ممیزی تخصصی فنی – سیســتمی انرژی پالایش و 
پخش کشور شدیم.

وی با بیان اینکه برای دستیابی به اهداف کلان و خرد و 
پروژه های انرژی در افق ۵ ساله کاهش ۱۲ درصد مصرف 
انرژی در دستور کار قرار گرفته است، اظهار کرد: برای این 
امر در گام نخست تجهیزات بارز انرژی که مصرف عمده 
انرژی را به خود اختصاص داده و یا پتانسیل بالایی برای 
کاهش مصرف انرژی دارند، شناسایی شدند و با انجام 
اقدامات و پروژه های بهبود تاکنون ۶ درصد برنامه کاهش 

مصرف انرژی در هلدینگ پتروپالایش اصفهان محقق 
شده و تا افق سال ۱۴۰۵ و با بهره برداری از پروژه های 

بهبود حدود ۶ درصد دیگر محقق خواهد شد.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام؛ 

روزانه ۵ میلیون متر مکعب گاز در ایلام مصرف می شود

مدیرکل بازرسی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

تحقق ۱۰۰ درصدی برنامه های تحولی اداره کل بازرسی وزارت کار در ۶ ماهه نخست امسال

شهردار قدس خبر داد:

اجرای عملیات آسفالت مکانیزه خیابان سیمرغ با مساحت تقریبی ۹۰۰۰ مترمربع

مدیریت انرژی هلدینگ پتروپالایش اصفهان رتبه برتر پالایش و پخش کشور را کسب کرد
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

راز بستنی وانيلی
بخش پونتياك شركت خودروسازي جنرال 
موتورز شــكايتي را از يك مشــتري با اين 
مضمون دريافت كرد: »ايــن دومين باري 
است كه برايتان مي نويسم و براي اين كه بار 
قبل پاسخي نداده ايد، گلايه اي ندارم ؛ چراكه 
موضوع از نظر من نيز احمقانه اســت! به هر 
حال ، موضوع اين اســت كه طبق يك رسم 
قديمي ، خانواده ما عادت دارد هر شب پس از شام به عنوان دسر بستني بخورد. 
سال هاست كه ما پس از شام راي گيري مي كنيم و براساس اكثريت آرا نوع بستني ، 
انتخاب و خريداري مي شود.  اين را هم بايد بگويم كه من به تازگي يك خودروي 
شورولت پونتياك جديد خريده ام و با خريد اين خودرو، رفت و آمدم به فروشگاه 
براي تهيه بستني دچار مشكل شده است. لطفا دقت بفرماييد! هر دفعه كه براي 
خريد بســتني وانيلي به مغازه مي روم و به خودرو بازمي گردم ، ماشين روشن 
نمي شود اما هر بستني ديگري كه بخرم چنين مشكلي نخواهم داشت.  خواهش 
مي كنم درك كنيد كه اين مساله براي من بسيار جدي و دردسرآفرين است و 
من هرگز قصد شوخي با شما را ندارم. مي خواهم بپرسم چطور مي شود پونتياك 
من وقتي بستني وانيلي مي خرم روشن نمي شود اما با هر بستني ديگري راحت 

استارت مي خورد؟«
مدير شركت به نامه دريافتي از اين مشــتري عجيب ، با شك و ترديد برخورد 
كرد  اما از روي وظيفه و تعهد، يك مهندس را مامور بررسي مساله كرد. مهندس 
خبره شركت ، شب هنگام پس از شام با مشتري قرار گذاشت. آن دو به اتفاق به 
بستني فروشي رفتند. آن شب نوبت بستني وانيلي بود. پس از خريد بستني، 
همان طور كه در نامه شرح داده شد، ماشين روشن نشد! مهندس جوان و جوياي 
راه حل، 3 شب پياپي ديگر نيز با صاحب خودرو وعده كرد. يك شب نوبت بستني 
شكلاتي بود، ماشين روشن شد. شب بعد بستني توت فرنگي و خودرو به راحتي 
استارت خورد. شب سوم دوباره نوبت بستني وانيلي شد و باز ماشين روشن نشد!  
نماينده شركت به جاي اين كه به فكر يافتن دليل حساسيت داشتن خودرو به 
بستني وانيلي باشــد، تلاش كرد با موضوع منطقي و متفكرانه برخورد كند. او 
مشاهداتي را از لحظه ترك منزل مشتري تا خريدن بستني و بازگشت به ماشين 
و استارت زدن براي انواع بستني ثبت كرد. اين مشاهده و ثبت اتفاق ها و مدت 
زمان آنها، نكته جالبي را به او نشان داد: بستني وانيلي پرطرفدار و پرفروش است و 
نزديك در مغازه در قفسه ها چيده مي شود اما ديگر بستني ها داخل مغازه و دورتر 
از در قرار مي گيرند. پس مدت زمان خروج از خودرو تا خريد بستنی و برگشتن و 

استارت زدن براي بستني وانيلي كمتر از ديگر بستني هاست.
اين مدت زمان مهندس را به تحليل علمي موضوع راهنمايي كرد و او دريافت 
پديده اي به نام قفل بخار)Vapor Lock(  باعث بروز اين مشــكل مي شود. 
خودرو پس از خاموش شــدن، به دليل تراكم بخار در موتور و پيستون ها ديگر 

روشن نمي شد!!!

كارمندان ناشناخته 
روزي مدير يكي از شركت هاي بزرگ در 
حاليكه به سمت دفتر كارش مي رفت در 
يكی از طبقات چشمش به جواني افتاد كه 
در كنار ديوار بيكار ايستاده بود و به اطراف 

خود نگاه مي كرد.
جلو رفت و از او پرسيد: »شما ماهانه چقدر 

حقوق دريافت مي كني؟«
جوان با تعجب جواب داد: »ماهي 2000 دلار.«

مدير با نگاهي آشفته دست به جيب شد و از كيف پول خود 6000 دلار را 
در آورده و به جوان داد و به او گفت:»اين حقوق سه ماه تو، برو و ديگر اينجا 
پيدايت نشود، ما به كارمندان خود حقوق مي دهيم كه كار كنند نه اينكه 

يكجا بايستند و بيكار به اطراف نگاه كنند.«
جوان با خوشحالي از جا جهيد و به سرعت دور شد. مدير از كارمند ديگري 
كه در نزديكي اش بود پرسيد: »آن جوان كارمند كدام قسمت بود؟« كارمند 
با تعجب از رفتار مدير خود به او جواب داد: »او پيك پيتزا فروشي بود كه 

براي كاركنان پيتزا آورده بود.«
نکته مديريتي:

برخي از مديران حتي كاركنان خود را در طول دوره مديريت خود نديده و 
آنها را نمي شناسند ولي در برخي از مواقع تصميمات خيلي مهمي را در باره 

آنها گرفته و اجرا مي كنند.

با قواره  هاي انرژي سوز
هنگام خريد وسايل ضروري و عمده زندگي، نبايد تنها به دنبال وسايل ارزان قيمت 
باشيد بلكه بايد  به آن ميزان انرژي كه مصرف مي كند، هزينه نگهداري و در آخر به 
قيمت خريد توجه كنيد. مهمترين ويژگي لوازم بزرگ خانه، ميزان مصرف انرژي 
آنهاست. هميشه حواس تان به برچسب استانداردهاي مصرف انرژي روي اين 
كالاها باشد و از فروشنده نيز بخواهيد كه در اين مورد به شما توضيحات لازم را 
بدهد. شما بايد محصولي را انتخاب كنيد كه ميزان انرژي كمتري مصرف مي كند 
و كارايي بيشتري دارد. همچنين در طول دوره استفاده از اين وسايل كه جايشان 
نيز در آشپزخانه است، به نكات زير توجه كنيد. يخچال و فريزر به عنوان وسايلي 
سرمايشي بايد دور از وسايل گرماده قرار بگيرند. زيرا گرماي حاصل از آن وسايل 
مانع كارايي مناسب يخچال و فريزر مي شود و به همين دليل يخچال براي اينكه 
سرماي مورد نياز را توليد كند، برق بيشتري مصرف مي كند و به مرور زمان كارايي 
خود را نيز از دست مي دهد. بنابراين يخچال را دور از اجاق گاز، ماشين ظرفشويی 
و منافذ گرماده قرار دهيد. مصرف بي رويه آب نيز تنها بالا رفتن نرخ قبض شما را 
در پي دارد. يكي از راه هاي پيشگيري از مصرف آب، بررسي تنظيمات ماشين 
لباسشويي است. اين دستگاه به دليل مصرف زياد آب، بايد دائما چك شود تا از 

صحت كاركرد آن مطلع شويد.

داستانک

نكته مديريتي

قلك

مسير پيش روی كسب وكارهای كوچك اكثرا مبهم و 
پرخطر است. آيا كسب وكارتان را بايد به اميد آينده باز 

نگه داريد يا اينكه بايد همين حالا از آن دست بكشيد
چه زمان درخواهيد يافت كه موفــق بوده ايد يا نه؟ 
اينجا  12 نشانه را پيش رويتان مي گذاريم كه به شما 
مي گويد كسب وكارتان تنها نبردی برای ادامه بقا است 

يا توانسته ايد فراتر از آن حركت كنيد.

1. وقتــی به تعطیلات رفته ايــد، باز هم 
شرکت تان درآمد کسب مي کند

وقتی به تعطيلات مي رويد و شــركت تان همچنان 
پول ساز اســت، يعنی شما واقعا يك شــركت به راه 

انداخته ايد و فقط صاحب شغل نيستيد. 

2. در صدر نتايج جست وجو هستید
شــاهراه های اصلی عصــر ديجيتــال موتورهای 
جست وجويی همچون بينگ، گوگل و ياهو هستند 
و مي توانيد رتبه بندي شركت خود را در آنها بسنجيد. 
حتي وقتي بين مردم محله خودتان هم در صدر باشيد 

يعني شما موفق بوده ايد!

3. شما زندگی مشتريان را تغییر مي دهید
اغلب كســب وكارهای كوچك در جست وجوی اين 
هستند كه با كسب وكارشان در جهان تغيير ايجاد كنند. 
وقتی يك مشتری برايتان نامه مي نويسد و از تغييراتی 
كه در زندگی اش داده ايد، سخن مي گويد، مي توانيد 
مطمئن باشيد كه تغييری در جهان ايجاد كرده ايد. اين 

تغييرات مي تواند حتي بسيار كوچك باشد! 

4. مشــتريان، شــما را به راحتی پیدا 
مي کنند

آدم هايی كه نمي شناسيد و هرگز با شما ارتباطی 
نداشــته اند، اكنون در حال خريد محصولات شما 
هستند. اين يعني به هدف خود رسيده ايد و مشتري 

دنبال شما مي گردد ، نه شما دنبال مشتري!

5. مي دانید که تنها نیستید
اين يعنی، وقتی دست آخر بفهميد كه بسياری از صاحبان 
كسب وكار با همان مشكلاتی دست و پنجه نرم مي كنند 
كه شما. اين مشكلات واقعيت هايي تلخ هستند كه وقتي 

با آنها مواجه شويد يعني به موفقيتي شيرين رسيده ايد!

6. شما دوباره به مسیر اصلی بازمي گرديد
اين يعنی، وقتی دوران بدی را پشت سر بگذاريد و بار 
ديگر، به مسير اصلی موفقيت بازگرديد و سقوط نكنيد! 

7. مشتريان به شما ارجاع مي دهند
بزرگ ترين تعريف و تمجيد وقتی اســت كه يكی از 
مشتريان تان شخص ديگری را به شما و كسب وكارتان 

ارجاع دهد.

8. در اخبار و رسانه ها نامتان مي آيد 
يــك مقالــه در روزنامه ای منتشــر مي شــود و 
از شــركت شــما به خوبی ياد مي كنــد يا حتي 
 اشــخاصي كه نمي شناسيد براي شــركت شما 

تبليغ مي كنند!

9. برخی از مشتريان تان را رها مي کنید
وقتی كسب وكارتان به حد كافی موفق باشد، مي توانيد 
از شر چند مشتری خلاص شويد، يعنی از شر آنهايی 
كه برايتان سودآوری نداشته اند يا سودآوري پاييني 

داشته اند! 

10. ناشــران از شــما مي خواهند کتاب 
بنويسید

حتی در عصر ديجيتال هم وقتی يك كتاب بنويسيد، 
فورا پرستيژ شركت خودتان را بالابرده ايد. به عبارتي 
وقتي شخصي در زمينه اي كتاب مي نويسد يعني در 

آن موضوع نخبه شده است! 
11. شما به جريان نقدی مثبت رسیده ايد

ايــن مرحله بــه شــما امــكان مي دهد تــا موفق 
شــويد و ســود خود را برای رشــد آينده شــركت 
ســرمايه گذاری كنيد. ايــن فرايند ممكن اســت 
 چندين ماه طول بكشــد امــا منجر بــه موفقيت 

شما مي شود!

12. اولین مشــتری پول محصول شما را 
پرداخت مي کند

وقتی كسی به خاطر محصول يا خدمات تان به شما 
پول پرداخت مي كند، بهترين لحظه زندگی را تجربه 
مي كنيد. حالاشــما بگوييد: بهترين لحظه كسب 
وكارتان، لحظه ای كه از كسب وكارتان مطمئن شديد، 

چه زمانی بوده است.

12 نشانه موفقیت در کسب وکار

دفتري كه مانع اخراج تان مي شود
راهکار

ظرف 15 روز چك را 
برگشت بزنيد

يكی از اتفاقات شايع در روند تبادل چك، عدم 
دريافت گواهی عدم پرداخــت يا همان عدم 
برگشت زدن چك ظرف مهلت 15 روز از تاريخ 
مندرج در متن چك می باشــد. اگرچه طبق 
قانون صدور چك تا شــش ماه برای دريافت 
گواهی عدم پرداخت مهلت وجــود دارد، اما 
اين امر را نبايد فراموش كرد كه ممكن است 
چك فاقد وصف كيفری باشــد. در اين حالت 
می بايستی از طريق اقامه دعوی حقوقی نسبت 
به مطالبه چك اقدام نمود. يكی از خصوصيات 
چك امكان صدور قرار تامين خواســته بدون 
توديع خسارت احتمالی است. بر اساس رويه 
بســياری از دادگاه های حقوقی قــرار تامين 
خواسته بدون خســارت احتمالی  فقط برای 
چك های برگشــت خورده در مهلت 15 روز 
از تاريخ مندرج در چك  صادر می شود و برای 
چك هايی كه ديرتر برگشت خورده اند صدور 
قرار تامين خواســته منوط به توديع خسارت 
احتمالی طبق قانون می باشد. لذا برای استفاده 
از اين ويژگی چك حتما ظرف 15 روز از تاريخ 

مندرج در چك آن را برگشت بزنيد.    

چك روز يعنی چه؟
 معمولا از حقوقدان ها ســوال مي شود: چك  
روز يعنی چه؟ در پاســخ بايد گفت، چك روز 
يك اصطلاح عرفي است. در متون حقوقي اين 
عبارت مشاهده نمي شــود اما آنچه از معناي 
عرفي آن برداشت مي شــود به اين قرار است: 
چك روز چكي اســت كه در همان روزي كه 
صادر مي شود قابل وصول است. هيچ فرقی هم 
نمي كند، متن چك از قبل تنظيم شده باشد يا 
در همان هنگام صدور چك، يا چند دقيقه قبل 
از صدور. آنچه مهم است، امكان وصول چك 
در همان روز صدور اســت. ممكن است گفته 
شود چك قبل از تاريخ مندرج در آن صادر شده 
است اما در مورد چك، به دليل شكل گرا بودن 
حقوق اين حوزه، بيشتر به شكل ظاهري اكتفا 
مي شود مگر با دليلي بتوان تاخير تاريخ مندرج 

در چك را نسبت به تاريخ صدور اثبات كرد.

حقوق کسب و کار توصيه

همه مــا در روزگار جوانی اتفاقات زيــادی را تجربه 
كرده ايم اما كمتر پيش آمده كه از اتفاقات روی داده 
درس عبرت بگيريم . ما می توانيم درس های زيادی از 
شكست هايمان بگيريم كه عامل اصلی موفقيت های 

بعدی ماست:
1. دوستان، واقعا شكست وجود ندارد. گاهی ممكن 
اســت اوضاع روزگار بر وفق مراد پيش نرود اما واقعا 
چيزی به اسم شكست وجود ندارد چراكه  هميشه 
يك دليل برای خوب پيش نرفتن اوضاع و درسی برای 

آموختن از آن وجود دارد. 
2. اگر به دليلي اشتباه چيزی را بخواهيد، هيچوقت 

آنگونه كه دوست داريد، انجام نخواهد شد.
3. هرگز انتظار نداشته باشيد كه از ابتدای امر همه 

چيز طبق ميل و خواست شما انجام پذيرد بلكه گاهی 
اوقات بايد انتظار خلاف آن را نيز داشته باشيد. در واقع 
اين يكی از موضوعات اساسی برای بالابردن اشتياق 

و انگيزه است كه كار خود را هر روز بهبود بخشيد.
4. پشتكار، تلاش و تعهد شما، حتما دير يا زود نتيجه 

مي دهد.
5. اگر موضوعی برخلاف انتظار شــما پيش رفت به 
جای خستگی و نا اميدی همه توجه خود را به بهبود 
آن اختصاص دهيد كه در اين صورت موفقيت شما 

همراه با پيشرفت نسبی  حتمي  است.
6. اگر در كاری شكست خورديد حتما بلافاصله اين 

سه كار را انجام دهيد: 
1- از اشتباهات انجام شده درس بگيريد.

2- دليل شكست تان را موشــكافانه و دقيق بررسی 
كنيد.

3- اگر به انجام آن كار تمايل داريد حتما پس از اجرای 
دو عمل بالا ، با اشتياق و آگاهانه مجددا اقدام كنيد. 

7. امتحان كنيد، ريسك كنيد، حتی اگر موفق نشويد! 
اين خيلی بهتر از آن است كه فقط بنشينيد و از ترس 

شكست حركتی انجام ندهيد.
8. اگر بارها و بارها شكســت خورديد نااميد نشويد 
چراكه شكست فقط می خواهد انگيزه تلاش دوباره 

را از شما بگيرد.
9. هيــچ وقــت احســاس نكنيــد تنها انســان 
شكست خورده روی زمين هســتيد، همه انسان ها 

روزی جايی شكست خورده اند و دوباره برخاسته اند.
10. خيلی از چيزهای خوب پس از بارها شكست به 
دســت مي آيند، بارها و بارها تلاش كنيد؛ حتی اگر 

موفق نشويد چيزی از دست نداده ايد.

شکست یا عبرت؟

مكاني كه محل درآمدزايي شماست مي تواند شما را از 
كار بيكار كند يا برعكس در كار تثبيت تان كند. اتاق كار 
شما از شخصيت تان سخن مي گويد. مديران تان شما را 
از روي اتاق تان قضاوت مي كنند زيرا كيفيت كار شما را 

مي توانند از محيط اطراف تان حدس بزنند. با توجه به 
نكات زير، يك اتاق كاري سرشار از انرژي داشته باشيد. 

1. ميز كار خود را مرتــب كنيد. مهمترين علت به هم 
ريختگی ميز كار؛ مقالات و مطالبي است كه تاريخ شان 

گذشته و ديگر به آنها احتياج نداريد، همه را دور بريزيد 
يا به بايگاني اداره تحويل دهيد. 

2. هميشه منتظر نباشيد كه عناصر دكوراسيوني را اداره 
به شما بدهد، گاهي مي توانيد به گالري ها سري بزنيد و 

وسايل تزئيني كوچك و ارزان بخريد و در اتاق كارتان 
نصب كنيد.  3. بسياری از تصاويري را كه در خانه داريد 
و استفاده نمي كنيد، مي توانيد به محل كار خود ببريد و 

فضاي كاري خود را سرشار از انرژي كنيد. 


